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Megfelelő a védképesség térségünkben
Az őszi felülvizsgálatokat kiértékelő értekezlet látlelet egész éves tevékenységünkről

Mind az ár- és belvízvédelmi művek, mind a 
vízpótló- és vízszétosztó létesítmények álla-
pota megfelelő a Közép-Tisza vidékén, a KÖ-
TIVIZIG munkatársai pedig felkészültek az 
esetlegesen adódó védekezési feladatok ellá-
tására – derült ki november 19-én a szolnoki 
Garden Hotelben, az őszi felülvizsgálatok ta-
pasztalatait kiértékelő értekezleten. Mint el-
hangzott: a védképességet közvetlenül ve-
szélyeztető, ezért azonnali beavatkozást 
igénylő jelenséget, hiányosságot nem talál-
tak a szakembereink, sőt a művek állapota – 
köszönhetően az utóbbi években megvaló-
sult új beruházásoknak és a korábbinál ki-
terjedtebb fenntartási munkálatoknak – to-
vább javult.  (2-5 oldal) Horváth Béla főmérnök az elmúlt időszakban elvégzett feladatokat értékelte

Kovács Sándor megyei közgyűlési elnök, dr. Bene Ildikó országgyűlési képviselő és  
Lovas Attila igazgató (képünkön balról jobbra) a záró rendezvényen

Befejeződött a tájgazdálkodási projekt

Az Európai Unió és a Magyar Állam 656 mil-
lió forintos támogatásával megvalósult a táj-
gazdálkodási infrastruktúra kialakítását 
megalapozó csatornahálózat-fejlesztés és 
műtárgy-rekonstrukció a Hanyi-Tiszasülyi 
árvízszint-csökkentő tározó területén – je-
lentette be a november 26-án tartott záró 

rendezvényen Lovas Attila, a projektgazda 
KÖTIVIZIG igazgatója. Az eseményen részt 
vett dr. Bene Ildikó országgyűlési képviselő 
és Kovács Sándor, a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Közgyűlés elnöke. Rá egy napra 
megtörtént a VGT-től „megörökölt” projekt 
műszaki átadása is.  (11. oldal)

Negyvenmilliárd forint 
vízügyi fejlesztésekre

A Környezeti és Energiahatékonysági Ope-
ratív Program idei évre szóló éves fejleszté-
si keretében nevesített, kiemelt vízügyi pro-
jektek listája szerint eddig nem látott lép-
tékű beruházás-sorozat valósulhat meg a 
közeljövőben az Európai Unió támogatásá-
val és a Magyar Állam társfinanszírozásá-
val. Ebből a Közép-Tisza-vidéke jelentősen 
„profitál”, hiszen mintegy 40 milliárd forint 
értékű fejlesztésre kínál anyagi forrást. 

A napokban közzétett pályázatok országo-
san 270,0 milliárd forint összértékű vízügyi 
fejlesztést tesznek lehetővé. Ennek köszön-
hetően a 2020-ig tartó uniós költségvetési 
ciklusban megvalósul a - Vásárhelyi Terv To-
vábbfejlesztésének részét képező - közép-ti-
szai hullámtér rendezése Szolnoktól Csong-
rádig, valamint hosszas előkészítést követő-
en megtörténik a nagyvízi meder vízszállító 
képességének javítása Kiskörétől Szolnokig 
– utóbbi két projekt együttesen 30 milliárd 
forintot emészt föl. 

Nem kevésbé fontos feladat az árvízvédel-
mi védvonalak új mértékadó árvízszint 
(MÁSZ) szerinti kiépítése, illetve a terhelé-
sük csökkentése. E célra a Zagyva vissza-
duzzasztással érintett szakaszára 7,9 milli-
árd forintot tervezhetünk. 

(Folytatás a 6. oldalon.)
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Megfelelő a védképesség a Közép-Tiszán
November 19-én Szolnokon tartottuk az 
őszi felülvizsgálatok eredményeit és ta-
pasztalatait kiértékelő értekezletet, ame-
lyen felkért munkatársaink rövid, de an-
nál tartalmasabb prezentációiból szinte 
teljes kép rajzolódott ki az igazgatóság el-
múlt évi tevékenységéről. Az eseményen 
részt vett dr. Bozó Andrea, a Jász-Nagy-
kun-Szolnok Megyei Kormányhivatal 
Szolnok Járási Hivatalának vezetője, vala-
mint a társ szervek képviselői. 

Egy perces néma felállással kezdődött a 
szakmai program, adózva a karcagi szakasz 
– hosszantartó betegség után – november 
2-án elhunyt csatornaőre, Juhász József em-
lékének. 

Az előadók sorában elsőként dr. Kovács 
Sándor osztályvezető elemezte a hidrológia 
év legfontosabb eseményeit, folyóink vízjá-
rását (lásd hidrometeorológiai értékelés), 
szólt az idén tartott vízhozam-mérési gya-
korlatokról, valamint az elvégzett modelle-
zési feladatokról. Kiemelte: az idei aszályos 
nyáron a Tiszából kivett vízmennyiség júli-
usban elérte a 149 millió köbmétert, augusz-
tusban 127, szeptemberben pedig 81 millió 
köbmétert tett ki, miközben a Tisza-tóban 
tárolt tartalékot szinte hiánytalanul meg 
tudtuk őrizni.

Csibrán Zoltán, az ÁFO vezetője a szakbi-
zottsági felülvizsgálatok eredményét össze-
gezve elmondta, hogy az árvízvédelmi mű-
vek állapota, karbantartottsága az elmúlt év-
ben tovább javult, melyben jelentős szerepet 
játszott a közfoglalkoztatás. Ugyanakkor rá-
mutatott: a töltéskorona burkolatok állapota 
fokozatosan romlik (repedeznek, megsüly-
lyednek), ami az utóbbi időben felgyorsult, s 
az újabban épült kerékpárutakon is megfi-
gyelhető. Ennek okaként az egyre nagyobb 
forgalmat említette. Megjegyezte: a rézsűbur-
kolatok állapota szintén fokozatosan romlik, 
több helyen rejtett hibák sokasága lehet a 
burkolat alatt. Továbbra is figyelemmel kísér-

jük – időszakonként mozgás-vizsgálatot vég-
zünk – azokon a helyeken, melyek már hosz-
szabb ideje potenciális veszélyforrást jelente-
nek, legyen az a töltésbe épült szivattyútelep, 
vagy a töltést keresztező nyomócső.

A múlt évben az állami tulajdonú művek 
átvétele volt az egyik legfontosabb teendő, 
idén ezek rendszerbe állítása, próbaüzeme 
adta az egyik fő feladatot – hangsúlyozta 
előadásában Békési István osztályvezető 
(VÖO). Mint mondta: az üzemeltetésre át-
venni kívánt csatornákkal együtt a korábbi 
1262 kilométerről 4432 kilométerre nőtt az 
általunk üzemeltetett hálózat hossza. Hoz-
zátette: az átvett művek miatt a belvízcsator-
nák fajlagos vízszállító képessége tavalyhoz 
képest mérséklődött, viszont a csatornák-
ban a növényzettel való benőttség és a feli-
szapoltság jelentősen csökkent a kötelező 
projekt fenntartás, egyéb fenntartás és a 
közfoglalkoztatás keretében történő cserje-
irtás, nád- és gazkaszálás, valamint a műtár-
gyak kiterjedtebb karbantartásának köszön-
hetően. Ezért a vízszállító képesség tavasz 
óta jelentősen javult. Továbbra is nehézsége-
ket okoz viszont az állandó vízborítás alatt 
lévő csatornák vízfolyási szelvényeinek kar-
bantartása. 

Ezután a szakaszmérnökségek vezetői ad-
tak számot munkájukról, bemutatván ered-
ményeiket, s nem titkolva nehézségeiket. El-
sőként Harsányi Gábor (Karcag) lépett po-
rondra. Humort sem nélkülöző előadásában 
részletezte a védképességet érintő problé-
mákat, Ennio Morricone zenéjével (A jó, a 
rossz és a csúf – a szerk.) nyomatékosítva 
mondanivalóját. Mint kifejtette: a külön 
ezekre a létesítményekre biztosított fenntar-
tási keretek miatt a társulatoktól, önkor-
mányzatoktól átvett csatornák állapota ja-
vult, azonban még mindig lépéshátrányban 
vagyunk. A problémák sorában első helyen 
említette azt, hogy a Villogói szivattyútelep 
alépítménye rendkívül rossz állapotban van. 

További fejlesztési feladat a Gástyási szivaty-
tyútelep elektromosítása, amely belvízkor a 
legtöbbet üzemelő dízel telep a szakaszmér-
nökség területén.

Fejes Lőrinc, a kiskörei csapat első embere 
többek között a Tisza-tó bal partján, a hul-
lámverés elleni kőmű pótlásáról (145+800 - 
145+980 tkm között), a 10.07. sz. Fegyvernek 
– Ledencei árvízvédelmi szakaszon történt 
szádlemezes helyreállításról, nagyműtárgya-
ink állapotáról szólt, valamint az elvégzett 
fenntartási munkákról adott tájékoztatást. 

Felkai István mezőtúri szakaszmérnök 
szintén a védképesség szempontjából legfon-
tosabb beavatkozásokról beszélt, így a Tisza 
bal parti árvízvédelmi töltésének 81+650 és 
86+680 tkm szelvényei közötti helyreállításá-
ról, a Hortobágy-Berettyó jobb parti töltésé-
nek helyreállításáról (1+970 és 4+400 tkm), a 

Zagyva jobb part:  
Dr. Sebestény Gyula körúti híd és zagyvai 
vasúti híd közötti szakasz helyreállítása

Csatornáink fenntartottsága sokat javult

Ideiglenes járom Szolnokon a Tisza medrében, a leendő M4-es hídjánál
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Szolnok- Szajol vasúti pályatest árvízvédelmi 
töltésének megépítéséről, a tiszakürti szivaty-
tyútelep nyomócsövének béleléséről, az ára-
pasztó csatorna levezető árkának kotrásáról 
és az övzátony megnyitásáról. 

Németh Miklós szolnoki szakaszmérnök 
elmondta, területükön több jelentős, a véd-
képességet befolyásoló munka (2013. évi 
helyreállítási projekt, Szolnok projekt folyta-
tása, Tószeg Lovardai szakasz) folyt vagy fo-
lyik jelenleg is. Ezek többsége javította a 
védképességet, de akadt azt csökkentő be-
avatkozás is. Utóbbi közé sorolta M4-es 
munkálatainak leállítását, a tiszasülyi gát-
korona károsodásokat. 

A szakaszmérnökök mind megerősítették 
az előttük felszólalókat abban, hogy műtár-
gyaink, vonalas létesítményeink fenntartott-
sága érdemben javult az elmúlt időszakban.

A 2015. évi fenntartási munkák tapasztala-
tait Horváth Lajos főépítés-vezető foglalta 
össze, kiemelve, hogy az erre fordított pénz-
eszközök háromszorosan haladták meg az 
egy évvel ezelőttit. Megállapította: a fenn-
tartási kereteket megfelelően költöttük el, a 
folyamatos tervezés elősegítette a források 
ütemezett felhasználását, s törekedtünk a 
saját erőgépeink legjobb kihasználására.

Fenntartó gépeink üzemórái az évek so-
rán folyamatosan emelkedtek, a gépek ki-
használtsága növekedett – folytatta a témát 
Fehér Károly, az MBSZ helyettes vezetője. 
Hozzáfűzte: ennek oka elsősorban a 2014-
ben visszavett csatornák kaszálási többlet-
munkái. Azt is megemlítette, hogy az OVF 
beszerzésében szereplő földmű karbantar-
tó gépek jelentős mértékben csökkentették 
karbantartó gépeink átlagéletkorát és javí-
tották munkavégző képességüket.

Ifj. Izsold István (KIMSZ) arra hívta fel a fi-
gyelmet, hogy a több szakaszmérnökségen el-
végzett felülvizsgálat szerint egyes létesítmé-
nyeinkben az érintés- és villámvédelem kíván-
ni valót hagy maga után, holott épp ezen a té-
ren engedhető meg legkevésbé a lazaság.

Vass Sándor csoportvezető a közfoglalkoz-
tatás védképesség biztosításában játszott 
szerepét ecsetelte. Kitért arra, hogy a kedve-

ző munkaerő-piaci változások határt szab-
nak a közfoglalkoztatási programjaink lét-
számának. (Másképpen fogalmazva a víz-
ügynél végzett munka egyre jobb ajánlóle-
vélnek tűnik az elhelyezkedésnél.) Vélemé-
nye szerint a már bekövetkezett és a várható 
változások, valamint új szereplők megjele-
nése (szociális szövetkezetek) miatt a víz-
ügyi közfoglalkozatási programok esetében 
a vállalt létszám csökkentése indokolt lehet, 
az ország keleti régióiban is.

A futó programban eddig 62 központi és a 
szakaszmérnökségek részéről 409 területi 
ellenőrzés történt, ezek során a közfoglal-
koztatotti munkavégzés eredménye, a telje-
sítmény szembeötlő volt. Egyre kevesebb hi-
ányosság tapasztalható, a munkaruha, vé-
dőeszközök használatában, a szerszám és 
egyéb eszközellátottság mennyiségi szem-
pontból biztosított.

Hangsúlyozta: a vízügyi ágazatban a köz-
foglalkoztatás szakmai lényege és célja nem 

is lehet más, mint az igazgatósági létesítmé-
nyek védképességének javítása, amely béke-
időben a fenntartási munkák egy részének 
ellátásában valósul meg, védekezési idő-
szakban pedig a könnyen mozgósítható, te-
rületi és szakmai ismeretekkel rendelkező 
segédőri és fizikai állomány biztosításában. 
A fenntartási feladatok ellátása során fontos 
szerep jut a géppel nehezen megközelíthető 
területeken a közfoglalkoztatotti brigádok-
nak, illetve a csak kézzel vagy kis gépekkel 
végezhető munkáknál. Az árvízvédelmi mű-
veken a leghasznosabb munka a töltések elő-
tereinek cserjézése, a véderdő ápolása. E te-
rületeken a korábbi állapotokhoz képest lát-
ványos eredményeket értünk el. A belvízvé-
delemi, vízhasznosítási műveken pedig a 
legfontosabb feladat a műtárgyak iszaptala-
nítása, az elő- és utófenék gondozása, a me-
derkaszálás, valamint a csatornák partján a 
cserjeirtás. Vízminőségi kárelhárítás során 
közfoglalkoztatottak rendre bevonhatók a 

Vegyszerezés a Karcagi Szakaszmérnökség területén

RENO matracos rézsűbecsúszás helyreállítás a Kakat fcs. 4+700 szelvényében

Elismerő szavak
Dr. Bozó Andrea, a járási hivatal, egyúttal 
a helyi védelmi bizottság elnöke az értekez-
let résztvevőit köszöntve emlékeztetett arra, 
hogy vízügyes vér csörgedezik az ereiben, 
miután hosszú ideig igazgatóságunk mun-
katársa volt (egykor a Hatósági Osztály ve-
zetője – a szerk.). Jelezte: nagyon sok a kap-
csolódási pont a hivatal és az igazgatóság 
között.
Az OVF képviseletében Cirok István köszön-
te meg az igazgatóság dolgozóinak egész 
éves munkáját. 
Matuska Zoltán tű. ezredes, a Jász-Nagy-
kun-Szolnok Megyei Katasztrófavédelmi 
Igazgatóság vezetője szintén megköszönte a 
KÖTIVIZIG - felkészüléshez adott - szakmai 
segítségét, valamint a vízügyi hatósági fel-
adatok átvétele kapcsán nyújtott támogatá-
sát. Reményét fejezte ki, hogy a jövőben is 
az eddigiekhez hasonlóan hatékony lesz a 
két szervezet együttműködése.
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hulladékmentesítési feladatokba és egyéb 
védelmi munkálatokba.

Ficzere András vízügyi főerdész a Nagy-
vízi Mederkezelési Terv szakmai egyezteté-
sének konklúzióit ismertette. Az árvízi le-
vezető-képesség megőrzéséhez, javításá-
hoz tervezett beavatkozások egyrészt geo-
metriai (töltésáthelyezés, nyárigát vissza-
bontás, övzátony-rendezés, nagyvízi leve-
zetősáv, árapasztó vápák kialakítása), más-
részt a növényzettel összefüggő feladatok 
(területhasználat-váltás, növényzetszabá-
lyozás, gazdálkodási gyakorlat). Utóbbi 
kapcsán aláhúzta, hogy a Szolnoki vasúti 
hídtól a Kiskörei duzzasztóműig terjedő, 
9194 hektár területű hullámteret napjaink-
ban háromnegyed részben erdő borít, úgy-
hogy a faállomány 1930 óta gyakorlatilag 
megtízszereződött. 

Váriné Szöllősi Irén osztályvezető-helyet-
tes (VO) a TIKEVIR üzemirányítási rend-
szerét mutatta be (amely az Intraneten hoz-
záférhető az érintettek számára), Mészá-
rosné Bunász Nikoletta csoportvezető 
(VGO) pedig a Nagykunsági szivárgók vizs-
gálatának hipotéziseit osztotta meg a hall-
gatósággal. 

Takács Attila kiskörei szakaszmérnök-he-
lyettes a Kiskörei Vízlépcső – vízhiányos 
időszakban alkalmazott - kisvízi üzemelte-
tésének tapasztalatait adta közre a kollégák-
nak. Előadásából kiderült, a kiskörei alvíz 
szinten tartásához, továbbá a Nagykunsági-, 
Jászsági- és a Tiszafüredi öntözőrendszerek-
hez együttesen 478 millió köbméter vizet 
kellett biztosítani, ami a Tisza-tó tervszerű 
üzemeltetése nélkül nem valósulhatott vol-
na meg. Sőt, a Kiskörei-tározóban mindvé-
gig rendelkezésünkre állt mintegy 150 mil-
lió köbméternyi tartalék. 

– Hovatovább azért is mi vagyunk a felelő-
sek, ha több vízfejű gyerek születik, mert a 
kifejezésben benne van a víz – fogalmazott 
Horváth Béla. A műszaki igazgatóhelyettes 

Kiskörei Vízlépcső szegmenstáblájának homokfúvásos felületkezelése

Küzdelem a sás ellen – Truxorral

Mederkotrás a Mezőtúri XIII. csatornán

Szádlemez-verés a fegyverneki őrjárásban
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az elmúlt évben végzett munkát, a kitűzött 
feladatok megvalósítását értékelve elmond-
ta, hogy az azonnali intézkedést igénylő 
védképességi problémák megoldása kéthar-
madában teljesen, a maradék pedig részben 
teljesült, elháríthatatlan gond nincsen. A vé-
delmi információs rendszer (amely biztosít-
ja a különböző szintű vezetői döntésekhez a 
szükséges alapadatokat) szinten tartása és/
vagy fejlesztése érdekében végzett feladatok 
ellátása ugyancsak hasonló arányban telje-
sült. A védelmi biztonság terén feltárt koc-
kázatok csökkentése érdekében egy éve ki-
tűzött célok fele teljesen megvalósult, a töb-
bi részben, illetve teljesen áthúzódik 2016-
ra. Végezetül a főmérnök bejelentette, hogy 
a vízkár-elhárítás szakmai koordinációjá-
nak hatékonysága érdekében meghatározott 
feladatokat (önkormányzati művek átvétele, 
Tisza-tó üzemelési szabályzata, őri jogsza-
bály-kivonat, őrök önkormányzati segítsége, 
vízrendszer teljessé tétele) 100 százalékban 
megoldottuk. 

– Azt nem mondom, hogy jó mulatság, de 
férfimunka volt – e szavakkal köszönte meg 
a főmérnök az éves munkát az igazgatóság 
dolgozóinak, utalva a megvalósított felada-
taink nagyságrendjére és összetettségére.

Az előttünk álló évben előzetesen 77 (lap-
zártakor már 85) feladatot nevesít a KÖTI-
VIZIG Vízkár-elhárítási Intézkedési Terve, 
amelyet Horváth Lajos ismertetett. Marad a 
4 témacsoport, az azonnali intézkedések 
száma azonban megnőtt (Hanyi- és Jászsági 
főcsatornák kiüregelődésének feltárása, tár-
sulati művek átvételéből adódó feladatok - 
depónia állapot felülvizsgálata, átvágások 
felderítése, őrtelepeken hivatali és magán fo-
gyasztás rendezése, őszi felülvizsgálatok al-
kalmával feltárt hiányosságok kezelése - 
fenntartási munkák elvégzése, szennyvízel-
helyezés biztosítása). Ugyancsak növekedett 
a csapatmunkát igénylő, nagy lélegzetű 

programok száma. Összességében változat-
lan a cél: az igazgatóság feladatainak gerin-
cét az intézkedési terv jelenti a jövő évben is.

Lovas Attila zárásként elmondta, hogy a 
munkánkat meghatározó jogszabályi háttér 
kellően megalapozott, miután a 232./1996 
számú Kormányrendelet módosítása a vízhi-
ány elleni védekezést is kárelhárítási tevé-
kenységként rögzítette. Miután egy esetle-
ges vízkorlátozás elég sok érdeksérelemmel 
járna, a megyei védelmi bizottság illetékes-
sége is fennáll ilyen eseményekkor. 

Bejelentette: az egyre bővülő, gépészettel 
összefüggő feladataink indokolják, hogy 

2016. január elsejétől – 2009 után újra - az 
ÁFO-n belül létrejön a gépészeti csoport. 

Az előadásokból kiderült, hogy az ez év-
ben bevezetett, a létesítmények jegyzékala-
pú fenntartás-tervezése beváltotta a hozzá 
fűzött reményeket. Úgy hírlik, 2016-ban 
még egy kicsivel több pénzünk lesz fenn-
tartásra, tehát az eddig elért eredményein-
ket tovább javíthatjuk – fejezte be az igaz-
gató, majd egy gátőrkard hiteles másolatát 
adományozta Horváth Bélának, aki 41 év 
vízügyi szolgálat után hamarosan nyugdíj-
ba vonul.

 Laczi Zoltán

Nagy András László karcagi gépészeti  
vezető nyugdíjba vonulása alkalmából  

egy szivattyú járókereket kapott emlékül

– Védd magad, Béla! –  
Lovas Attila gátőrkardot adományozott  

Horváth Bélának

A KÖTIVIZIG Tisza Irodája 2014 novembe-
rében kezdte meg tevékenységét. Mint em-
lékezetes, a megnyitó ünnepséget megtisz-
telte jelenlétével Ivan Zavadsky, a Nemzet-
közi Duna-védelmi Bizottság (ICPDR) főtit-
kára, Joó István, a Külgazdasági és Kül-
ügyminisztérium Duna Régió Stratégia 
(DRS) végrehajtásért felelős miniszteri 
biztosa és Somlyódy Balázs, az OVF főigaz-
gatója. November 26-27-én került sor a Ti-
sza Csoport 21. találkozójára Szolnokon, il-
letve 2015. május 12-13-án került megren-
dezésre – az Iroda aktív közreműködésével 
– a 22. Csoporttalálkozó Kolozsváron.

A Tisza Iroda szervezésében július 14-én Bu-
dapesten, szeptember 17-én pedig Szolno-
kon került sor nemzetközi workshopokra, 
melyek előkészítették a novemberben a Du-
na Transznacionális Program (DTP) kereté-
ben benyújtásra került JOINTISZA projek-
tet, melynek költségvetése közel 2,5 millió 
euró. A projektben összesen 17 partner érin-
tett, minisztériumok, vízügyi szervezetek 
Romániából, Szerbiából, Szlovákiából, Uk-

rajnából és hazánkból, továbbá nemzetközi 
intézmények, valamint civil szervezetek.

A projekt célja az Integrált Tisza Vízgyűjtő 
Gazdálkodási Terv megújítása, az árvízi 
kockázatkezelés módszereinek szintetizálá-
sa, egy, a vízhiányos állapotok kezelésére 
vonatkozó tanulmány, illetve a Tisza hosz-
sz-szelvény vizsgálatát részletező Manual 
(tervezési kézikönyv) összeállítása, pilot 
projektek generálása, valamint a projekt 
eredményeinek terjesztése. A projekt pályá-
zati előkészítése az OVF, a Külgazdasági és 
Külügyminisztérium és a Tisza Iroda mun-
katársai közötti együttműködésben történt.

Ezen túl igazgatóságunk – a Nemzetközi 
Száva Bizottság felkérésére – részt vesz egy 
szlovén vezetésű DTP-projektben, mely a ha-
vária helyzetek komplex kezelését célozza a 
projektben részt vevő közép-európai és bal-
káni országok bevonásával. A projekt javas-
lat uniós pályázati forrásból kerül megvaló-
sításra az értékelő szervezet kedvező dönté-
se esetén.

A bécsi székhelyű Kárpátok Konvenció és a 
Földművelésügyi Minisztérium által szerve-

zett háromnapos klímapolitikai munkacso-
port ülése is a Tisza Iroda koordinációjában 
került megrendezésre Szolnokon szeptem-
ber 30. és október 2. között. Fontos környe-
zeti kölcsönhatások feltárására és bemutatá-
sára került sor az Európai Környezetvédelmi 
Ügynökség, nemzetközi vízügyi és környe-
zetvédelmi szervezetek, valamint ukrán, 
holland, szlovák, szlovén, lengyel, olasz és 
magyar szakértők részvételével lezajlott 
munkamegbeszélésen. A találkozó egyben 
lehetőséget biztosított a Tisza szolnoki sza-
kaszán a közelmúltban megvalósult fejlesz-
tések bemutatására is. Az egyes munkacso-
portokban folyó munka eredménye beépül a 
szervezet általános stratégiájába.

Az Iroda az Igazgatóságunkhoz az Osna-
brücki Egyetemről érkező egyetemi kutatók 
szakmai látogatása, és az OVF-nél szakmai 
gyakorlatukat töltő brazil cserediákok, vala-
mint a német egyetemi hallgatók tanulmá-
nyútjai során szervezési és tolmácsolási fel-
adatokat látott el.

Rátfai György, 
Váci Melinda

A Tisza Iroda egy éve
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Így szól egyik kedvenc dalom szövege, 
mint ahogy oka van annak is, ha valaki – a 
példa kedvéért mondjuk én – úgy tölt el 41 
évet a pályán, hogy hivatásának és hobbijá-
nak is érzi, amit csinál; olyan munkának, 
ami szakmailag és sikerélmények tekinte-
tében is kielégíti az elvárásait.

De mi ez az ok?
Stabil gyermekkori berögződés? A csilla-

gok szerencsés állása? Véletlen, de szeren-
csés pályaválasztás? 

Ki tudja? 
Gyermekkoromat úgy töltöttem, mint 

„hasonszőrű” kortársaim. Szerettem a ter-
mészetet, ami akkoriban azt jelentette: sze-
rettem kint lenni, szabadon, lehetőleg egye-
dül a természetben!

Szerettem a vizet, mindent, amit egy nyi-
tott gondolkodású fiatal számára a víz je-
lenthet – horgászni, strandolni, járni a hul-
lámtéri erdőket. Felnőttkori pályámat a min-
denkori aktuális olvasmányaimból merítve 
képzeltem el: tigrisvadász, természetbúvár, 
zoológus – persze vízről szó sem volt, mint 
ahogy külső, szülői vagy esetleg tanári ráha-
tásról sem. Legkevésbé a csillagok állásáról!

Pályaválasztásom teljesen véletlenszerű 
volt, a Műegyetemet céloztam meg, Baján 
kötöttem ki: mondhatni vízbe (révbe) ér-
tem. Innen kissé rögös (hiszen fiatal vol-
tam), de egyenes volt az út: a főiskolát illett 
elvégezni, „vizes” végzettséggel ugyan hol 
másutt helyezkedjen el az emberfia, mint a 
VÍZÜGY-nél, esetemben a szolnokinál. 

Na de miért éppen annak a Jászkiséri Sza-
kaszmérnökségénél? Merthogy Berényi Ár-
pád főmérnök „kartárs” – neki akkoriban ez 
a megszólítás dukált, később lett csak, saj-
nos túl rövid ideig „Árpád bácsi” – jött, lá-
tott, választott, és vitt!

Szerencsére: ugyanis, visszatekintve ez 
volt az a pillanat, az „imprinting”, ami vég-
leg rányomta sorsomra a bélyegét. Méghoz-
zá olyan bélyeget, amely egész életutamat 
meghatározta, és máig ható motivációt je-
lentett. És célt. 

Szakma, család, baráti kör; a gondolkodás 
iskolája; önzetlen, kollegiális légkör; tudá-
sátadás, kihívás, kontroll; világos és stabil 
jövőkép-hogy csak a legfontosabb felirato-
kat soroljam erről a bélyegről. A sikeres 
életúthoz – merthogy az enyémet annak 
tartom – külön-külön is nélkülözhetetlen 
tartozékok, hát még így együtt!

Ami később – máig – következett, az ezek 
után szinte természetes, sőt törvényszerű volt. 

A rengeteg „lánglelkű” fiatal szakaszmér-
nökségi és igazgatósági szinten is mind 
többre és többre inspirálta egymást: a sport, 
az ifjúsági rendezvények (bulik), a KISZ és 
szocialista brigád fedőnév alatt szervezett 
„társasági” akciók szoros közösséget terem-
tettek. 

A szakmai kihívások, a pályázatok (újító, 
FMKT, országos ágazati), a fejlesztési jel-
legű megbízások komoly képességfejlesztő 
hatással bírtak, magas és növekvő tudás-
színvonalat biztosítottak. 

A természet pedig gondoskodott róla, 
hogy számtalan kisebb erőpróba során ele-
gendő tudást, helyismeretet és önbizalmat 
szerezzünk a védekezési munkákban, ame-
lyeknek a birtokában már eséllyel vehettük 
fel a küzdelmet a közelmúlt nagy vizeivel – 
jómagam az 1995. évi „karácsonyi” Fe-
hér-Körös akciótól a 2013-as dunai nagy-
vízig egyebek mellett 7 saját pályán zajló, 
és 6 társ-VÍZIG területét érintő rendkívüli 
védekezésben vettem sikerrel részt. 

Persze a vízügyes létnek az előbb elmon-
dottak – a közösség, a buli, a védekezés – csak 
egy kis szeletkéje, az alkotó munka, a sike-
rélmények zöme békeidőben valósul meg. 

Számomra szinte felfoghatatlanul hosszú 
és tartalmas út vezetett a pályakezdetemet 
jelentő díjnyertes tanulmánytervemtől 
(Jászladány település roncsolt területeinek 
rendezése) az aktív pályafutásom végét rep-
rezentáló EU finanszírozású projektzárásig 

(Tájgazdálkodási vízi infrastruktúra fejlesz-
tése a Hanyi-Tiszasülyi árapasztó tározó te-
rületén). És természetesen ennek a hosszú 
útnak a fentieken túl is van jónéhány olyan 
termése, amelyre – úgy vélem, méltán – ma 
is jó érzéssel emlékszem vissza. 

Hiszen nagyon is érhető, hogy ma is büsz-
keséggel tölt el, amikor pl. valamely telepü-
lés polgármestere elővesz egy poros, meg-
fakult tervet vagy tervrészt, amely kétséget 
kizáróan az én művem, az én írásomat és 
gondolataimat őrzi, ¬– régen vízgazdálko-
dási fejlesztési javaslatnak készült, több ko-
rábbi munkatárs közreműködésével –, és 
amely részben még ma is helytálló és idő-
szerű!

Vagy amikor Tiszasülyön a gáton sétálva 
visszaemlékezek arra az időre, amikor en-
nek a töltésáthelyezésnek – mintegy hobbi-
ból – az építésvezetőjeként, az áradó Tiszá-
val versenyt futva építettük a gátat és a 
templomot kerülő terméskő támfalat.

Azután kit nem töltene el büszkeséggel, 
amikor a keze alatt „született” első EU pro-
jektjét (Körös-ér fejlesztése) évekkel a befe-
jezés után is olyannak látja, amilyennek 
megálmodta: hasznosnak, praktikusnak, a 
környezete és használói által szépnek tar-
tottnak és szerethetőnek!

Arról már nem is beszélve, hogy most 
pont abban a korban vagyok, amikor az em-
ber kellő időtávból tudja összehasonlítani, 
mi volt „régen” és mi van „most”a KÖTIVI-
ZIG portáján. 

Nos, rengeteg minden van most! Ha csak 
a Közép-Tisza újságunkban bemutatott fej-
lesztésekre gondolok, az sem kevés, a való-
ság azonban ennél sokszorosan több. 

Hiszen bármerre nézek, mindenütt a fej-
lődést látom – még a nehézségek és az el-
maradások ellenére is – akár a gátakat, akár 
a csatornapartot járom. 

A fejlődést, az eredményekkel való törő-
dést, a közreműködők büszkeségét – és per-
sze a saját kezem, a saját gondolataim nyo-
mait. Ez pedig 41 év után nagyon is jó érzés! 

Az almának ezután is lesz héja, feladat, 
megoldandó probléma, fejlesztési lehetőség 
pedig még van bőven, sőt újratermelődik – 
van, lesz miben válogatni az utánam követ-
kező generációknak is. 

De ezt már Rátok, Rájuk hagyom, a sike-
rélmény lehetőségével együtt! 

Horváth Béla

„Mindennek van neve, van oka, van célja – 
különben miért lenne az almának héja”

(Folytatás az 1. oldalról)
A Jászság vízgazdálkodási rendszere rekonst-
rukciójának első ütemére 1,65 milliárdot fordít-
hatunk, emellett 5,2 milliárd jut a belvízcsator-
nák rekonstrukciójára és fejlesztésére több víz-
ügyi igazgatóság, köztük a KÖTIVIZIG terüle-
tén. Országos beruházás keretében valósulnak 
meg az üzemirányítás és monitoring rendszer 

modernizálását, valamint az EU Víz keretirány-
elvében rögzítettek teljesítéséhez szükséges fej-
lesztéseket támogató projektek is. Előbbi 2,5, 
utóbbi 4,8 milliárdos tervezett összeget képvi-
sel, s ezek egy jelentős része is a KÖTIVIZIG 
működési területén történik majd. 

A hétéves uniós programozási időszakban 
lehetőség nyílik a Kiskörei Vízlépcső – az 

1990-es évek végén megkezdett, ám félbeha-
gyott – rekonstrukciójának folytatására, illet-
ve továbbvitelére, minthogy nagyműtárgyak 
megújítására országosan 10 milliárd forint áll 
majd rendelkezésre öt vízügyi igazgatóságot 
érintően, melyből a Kiskörei Duzzasztóműre 
mintegy 3 milliárd jut.

Laczi Zoltán

Negyvenmilliárd forint vízügyi fejlesztésekre
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Idén a leghosszabb, egyben a legtudato-
sabban előkészített „vízhiány elleni véde-
kezési” perióduson vagyunk túl. Noha a 
Tisza vízhozama lényegében egész nyá-
ron alatta maradt az ilyenkor szokásos-
nak, összehangolt és komplex intézkedé-
seinknek köszönhetően a mezőgazdasági 
vízigényeket mindenütt ki tudtuk elégíte-
ni annak ellenére, hogy az öntözésre, 
rizstelepekre és halastavakra szolgálta-
tott vízmennyiség az átlagos évekhez ké-
pest 172 százalékra nőtt. Beavatkozása-
ink eredményeképpen mezőgazdasági 
vízszolgáltatást igazgatóságunk területén 
korlátozni nem kellett, ugyanakkor a 
Szolnoki Felszíni Vízmű vízellátásához 
szükséges minimális tiszai vízszintet fo-
lyamatosan stabilizálni tudtuk, megte-
remtve ezzel mintegy százezer ember biz-
tonságos ivóvízellátásának feltételét. 

A Tisza-Körös-völgyi Együttműködő Rend-
szer (TIKEVIR) vízkészlet-megosztását az 
OVF 2007-ben módosította, jelenleg is ez van 
érvényben. A vízhiányos évek (1992-től nap-
jainkig) tapasztalatainak felhasználásával a 
Vízhasznosítási Szakágazat kidolgozta a TI-
KEVIR-KÖTIVIZIG Vízkorlátozási Tervét, 
amely alapján a térségi vízátvezetési korlá-
tozás (I., II., III. fok) elrendelhető. Az időben 
meghozott intézkedéseinket – a nagyvízi vé-
dekezéskor megszokott - hidrometeorológiai 
előrejelző rendszer támogatta. A „vízhiány 
elleni védekezés” végrehajtási rendeletének 
kidolgozásában az OVF munkacsoport mun-
kájában közreműködtünk, az igazgatósá-
gunknál a gyakorlatban már évek óta alkal-
mazott módszereket igyekeztünk beépíteni 
a tervezett jogszabályba. 

A kisvizes időszakra történő felkészülés 
keretében – hasonlóan az előző aszályos 
2012. és 2013. évhez – 2015-ben is Vízhi-
ány-kárelhárítási Intézkedési Terv alapján 
határoztuk meg, és hajtottuk végre a szük-
séges beavatkozásokat: puffer tározótérfo-
gat előállítása, vízvisszatartások alkalmazá-
sa, holtágak vízszintjének stabilizálása, ví-
zátvezetések, vízpótlások, vízminőség javí-
tó intézkedések, vízforgalmi vizsgálatok 
végrehajtása.

A július 20. – szeptember 30. között alkal-
mazott „vízhiány elleni védekezés” kereté-
ben a felhasználható tartalék vízkészletek 
biztosítására fektettük a legnagyobb hang-
súlyt. A végrehajtásról a szakaszmérnöksé-
geink tájékoztatása alapján az OMIT részére 
hetente jelentést adtunk. A testület engedé-
lyével többlet vízkészletet tároztunk be a Ti-
sza-tóban, a főcsatornákat megemelt víz-
szinttel működtettük, intézkedtünk a holtá-
gak gravitációs feltöltéséről, a vízvisszatar-
tások beüzemeléséről, gondoskodtunk a 
megvalósult ROP-beruházások új üzem-
rendjének alkalmazásáról. 

A Kiskörei-tározóban a Kisköre felső víz-
mércén mért 725 ± 5 cm-ről 735 ± 5cm-re, 
majd 740 cm ±2 cm történő vízszintemelés-
sel jelentős, dinamikusan megújuló, többlet 
vízkészletet (kb. 15 millió m3) képeztünk a 
Nagykunsági-, a Jászsági- és a Tiszafüre-

di-főcsatornákon keresztül leadott vízigé-
nyek kiszolgálásához.

Az OMIT jóváhagyását követően próba-
üzem jelleggel megemeltük Nagykunsá-
gi-főcsatorna Keleti-ág és az Nkfcs. I. böge 
vízszintjét. A pozitív tapasztalatok alapján 
megkértük az Nkfcs. I. böge megemelt víz-
szintjének további tartását, amit az irányító 
szervezet engedélyezett.

A kedvezőtlen hidrometeorológiai esemé-
nyek miatt, a bevezetett intézkedések ellené-
re is folyamatosan csökkent a Tisza-tóban tá-
rozott vízkészlet. Tájékoztattuk az OMIT-ot 
arról, hogy a KÖTIVIZIG Vízkorlátozási Ter-
vében foglaltak alapján augusztus 17-én 8 
órától a TIKEVIR első ütemű vízkorlátozási 
intézkedésének életbe léptetését indokoltnak 
tartjuk, mely szerint a Körös-völgybe előírt 16 
m3/s vízleadást 5 m3/s-mal csökkentettük. A 
távmondatról értesítést küldtünk a szomszé-
dos vízügyi igazgatóságoknak. Augusztus 
24-én 8 órától a vízkorlátozást megszüntet-
tük, miután visszaemelhettük a tározó víz-
szintjét. (A többlet betározott vízkészlet opti-
mális felhasználását követően – tehát amikor 
a mezőgazdasági vízigények már csökkenő 
tendenciát mutattak és a hidrometeorológiai 
körülmények is kedvezőbbre fordultak - vált 
szükségessé a Körös-völgyi ökológiai vízpót-
lás első ütemű csökkentése.)

Tájékoztattuk az OMIT-ot, hogy a tározó 
vízszintjének újbóli csökkenése miatt, a Kis-
köre-felső vízmércén mért 720 cm-es vízállás 
elérését követően a TIKEVIR (Körös-völgybe 
előírt 16 m3/s vízleadás) első ütemű korláto-
zása (5 m3/s-al történő csökkentése) ismétel-
ten szükségessé vált augusztus 31-én reggel 8 
órától. Tekintettel a hidrometeorológiai hely-
zetre és arra, hogy az öntözési idény szeptem-
ber 30-án véget ért, az OMIT engedélyezte 
szeptember 30-tól a Kiskörei-tározó normál 
nyári üzemre történő átállását, valamint a TI-
KEVIR Körös-völgybe történő vízkorlátozás 
megszüntetését.

A korábbi évek pályázatai során felújított 
kettős működésű csatornáinkat az üzemel-
tetési szabályzatban meghatározott vízhiá-
nyos üzemmódban működtettük. A nem 
kettős működésű belvízcsatornáinkon a víz-
kormányzó műtárgyaink zárásával, a duz-
zasztó műtárgyak üzembe helyezésével, 
vízvisszatartással csökkentettük a vízhi-
ánykárt.

A KÖTIVIZIG kezelésű holtágak gravitáci-
ós vízpótlását az üzemeltető szervezetekkel 
közösen elvégeztük, a maximális üzemvíz-
szintet tartva (Alcsi Holt-Tisza, Harangzugi 
Holt-Körös). Az önkormányzati tulajdonban 
lévő gravitációs vízpótló útvonallal rendel-
kező holtágak vízszintje megfelelő volt, de 
ahol a gravitációs vízfrissítési lehetőség nem 
épült ki, a párolgás és a szivárgás miatti je-
lentős volt vízszintcsökkenés. A Szajoli-, és 
Tiszaugi holtágak önkormányzati kezelés-
ben vannak, így levélben küldtünk értesítést 
arról, hogy ökológiai vízszint alatti kritikus 
vízállás alakult ki, valamint tájékoztatást 
adtunk a korábbi években alkalmazott, térí-
tés ellenében igénybe vehető szivattyús 
vízpótlás kiépítésének lehetőségeiről.

A Tiszavíz Vízerőmű Kft.-vel kialakított 
konstruktív együttműködés eredményeként 
lehetett elérni azt, hogy a Tisza vízállása 
Kisköre alvizén ne ingadozzon, és a Szol-
noknál előálló vízszint mellett még biztosít-
ható legyen a felszíni vízkivételi mű bizton-
ságos üzemeltetése. 

Vízellátó rendszereinkben a mezőgazdasági 
vízigényeket a megtett beavatkozások ered-
ményeként mindenütt ki tudtuk elégíteni, tö-
rekedtünk a gazdálkodói körrel a szorosabb 
együttműködés megvalósítására, az érdekkép-
viseleti szervek pontos tájékoztatására.

Összességében elmondható, hogy a megho-
zott intézkedések és beavatkozások eredmé-
nyeképpen mezőgazdasági vízszolgáltatást 
igazgatóságunk területén korlátozni nem kel-
lett. A Szolnoki Felszíni Vízmű vízellátásá-
hoz szükséges minimális vízszintet folyama-
tosan stabilizálni tudtuk, garantálva a biz-
tonságos ivóvíz ellátást. A Tisza-tó üzemelte-
tését a tározói üzemrendnek megfelelően fo-
lyamatosan biztosítottuk. A TIKEVIR korláto-
zási terv, az intézkedési tervcsomag, vala-
mint az ISO szerinti minőségirányítási eljárá-
si rend a vízhiány elleni védekezés irányítá-
sát átláthatóbbá, hatékonyabbá tette. A sok-
szereplős és a lakosságot, a gazdálkodói kört 
érintő védekezési tevékenységről a honla-
punkon, illetve a médián keresztül folyama-
tosan tájékoztatást adtunk. A 2015. évi és a 
korábbi aszályos évek tapasztalataink fel-
használásával megkezdtük a Nagykunsági- 
és Jászsági öntözőrendszerek üzemeltetési 
szabályzatainak aktualizálását. 

Virágné Kőházi-Kiss Edit
a Vízhiány-kárelhárítási Szakcsoport vezetője

Intézkedések a vízhiány mérséklésére
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2015-ben, egészen pontosan január 1. és 
november 24. között igazgatóságunk terü-
letén leesett csapadék területi átlaga 493 
mm, ami a sokéves, november végéig szá-
mított átlag 104 százaléka. Ebben az évben 
a csapadék havi eloszlása igen változatos 
képet mutat. A legcsapadékosabb hónapok 
(augusztus 96,6 mm, október: 96,2 mm) 
mellett a legszárazabbak (április: 8,2 mm, 
február: 17,9 mm) is nagy eltéréseket mu-
tattak. 

Januárban több mint kétszer annyi csapa-
dék esett le az igazgatóság területére, mint a 
sokéves havi átlag. Összesen területi átlag-
ban 60,4 mm hullott le (sok éves januári át-
lag 29,2 mm). 

Februárban ezzel szemben csupán 17,9 
mm csapadék esett, ami a februári sokéves 
átlag 62 %-a. 

Márciusban szintén kevés volt a csapadék, 
összesen 18,5 mm csapadék hullott, ami a 
sokéves átlag 63 %-a. A hónap első fele szá-
raz volt, a csapadék 65 %-a az időszak utolsó 
hetén esett le. 

Áprilisban igen kevés csapadékot mér-
tünk, összesen 8,1 mm-et, ami az áprilisi so-
kéves csapadék átlag 21,8 %-a. A hónap túl-
nyomó része csapadékmentes volt, néhány 
napon volt csak számottevő eső, viszont 
több napon is volt nyomokban csapadék.

Májusban az előző három hónaphoz ké-
pest több csapadék esett területünkön, de a 
sokéves havi átlagot nem haladta meg (52,5 
mm, 96 %).

Júniusban valamivel kevesebb csapadék 
esett, mint májusban, de több, mint az előtte 
lévő hónapokban. Ugyanakkor még így is a 
sok éves havi átlag 67 %-a esett le (44,8 mm).

Júliusban mindössze 26,0 mm csapadék 
hullott, ami a sok éves havi átlag 44 %-a. Rá-
adásul a legtöbb nap csapadékmentes volt, 
csupán néhány napon esett le a zivataroknak 
köszönhetően a csapadék túlnyomó része.

Július végéig ebben az évben az igazgató-
sági területi csapadék átlag 225,9 mm, ami a 
július végéig számított sokéves átlag 75 %-a. 
Az első félévről elmondható, hogy ha bár az 
első hónapban többlet csapadékunk volt, az 
átlagoshoz képest szárazabb időszakról be-
szélhetünk. 

Augusztusban a csapadék eloszlása sem 
időben, sem területileg nem volt egyenletes. 
A hónap elején Kisköre, Jászkísér Törtel és 
Szolnok térségében volt 10 mm-t meghaladó 
csapadék, a többi területen a mért eső meny-
nyisége nyom és 8,6 mm között volt. Ezt egy 
nagyjából 10 napig tartó csapadékmentes 
időszak követte, majd a hónap közepén, 16. 
és 22 között jelentős mennyiségű eső esett. 
Kisköre, Tiszasüly Kunhegyes térségében a 
fenti időszak alatt leesett csapadék megha-
ladta a 100 mm-t, (134,1, 137,6, 119,0). Jász-
berény, Jászkísér és Törtel térségében 90 
mm-t meghaladó volt a csapadék mennyisé-
ge (93,8, 98,2, 92,4). A legkevesebb csapadék 
Kunszentmártonban volt 26,8 mm. Ezután a 
hónap végéig csapadék már nem volt. Ezt a 
hónap utolsó 10 napjában szintén csapadék-
mentes időszak váltotta fel. 

Összeségében augusztusban a sokéves au-
gusztusi átlag közel kétszerese esett (181 %), 
és ennek döntő része 16 és 22. közötti idő-
szakban. 

Az ez évi halmozott igazgatósági átlag (ja-
nuár 1-jétől augusztus 31-ig) a sokéves átlag 
90 %-a.

Szeptemberben is folytatódott az előző hó-
napra jellemző egyenetlen csapadékelosz-
lás. A hónap eleji 2-3 napos csapadékmentes 
időszakot ugyanilyen hosszúságú, bő csapa-
dékot hozó időszak váltott fel. Ebben a né-
hány napban Jászkisér, Mezőtúr és Kun-
szentmárton térségében is több, mint 10 mm 
csapadék esett egy nap alatt, a többi állomá-
son pedig a 2-3 nap alatt esett csapadék kö-
zel 10 mm-t tett ki. Ezután ismét egy száraz 
időszak következett, melyet megint egy in-
tenzívebb, csapadékos időszak váltott fel. 
Szintén Kunszentmárton, valamint Karcag 
térségében haladta meg a 10 mm-t az egy 
nap alatt lehullott csapadék mennyisége. A 
következő, megközelítőleg két hetes csapa-
dékmentes időszakot Igazgatóságunk csapa-
dékmérő állomásain néhol csak néhány 
mm-t elérő csapadék hullott, de voltak olyan 
állomások, ahol 15 mm körüli csapadék hul-
lott (Jászberény). A hónap utolsó hétvégéjén 
minden állomáson 20 mm-t meghaladó csa-
padék esett. Az utolsó napok ismét kevés 
csapadékot hoztak, egyedül Kunszentmár-
ton térségében regisztráltak 1 mm feletti ér-
tékeket.

Októberben a sok éves átlag csapadék (33,7 
mm) majdnem háromszorosa hullott le. 96.8 
mm csapadék volt, mellyel az idei év eddigi 
legcsapadékosabb hónapja. A lehullott eső 
időbeli eloszlása nem volt egyenletes. A csa-
padék legnagyobb része a hónap középső 
harmadában hullott, október 11. és 20. kö-
zött. Ebben az időszakban több olyan nap is 
volt, amikor több csapadékmérő állomáson 
is 20 mm-t meghaladó csapadékot mértek. A 
legnagyobb értéket Jászberényben regiszt-
rálták, ahol október 16-án 47,4 mm csapadék 
hullott. A csapadék területi eloszlása egyen-
letesnek tekinthető. A legkevesebb eső Me-

zőtúron (78,4 mm) és Szolnokon (84,4 mm) 
hullott, a többi állomáson 88 mm-t meghala-
dó csapadék volt. Három állomáson a 100 
mm-t is meghaladta, Kisújszálláson 102,4 
mm, Jászberényben 121,2 mm, míg Kun-
szentmártonon 121,7 mm. Október 21-től vi-
szont száraz időjárás alakult ki, nem is re-
gisztráltak 1 mm-t meghaladó értéket.

November 24-ig 24 mm csapadék esett le 
igazgatóságunk területén, mely a sokéves no-
vemberi átlag 58 %-a. November 19-ig az egy 
nap alatt lehullott csapadék összege nem ha-
ladta meg a 10 mm-t, sőt jóval alatta is ma-
radt, még a 2 mm-t sem érte el. 20-án válto-
zott ez a kép, hiszen több csapadékmérő állo-
máson is 10 mm körüli eső hullott, mely álla-
pot megmaradt 21-én is. Ezután a napi csapa-
dék összege lecsökkent, és nem haladta meg 
a 10 mm-t a hónap hátralévő részében. 

Vízgyűjtők 2015 ősz 

Szeptember hónapban a vízgyűjtőkre esett 
csapadék is hullámzó képet mutatott. A csa-
padékosabb időszakokat csapadékmentes 

Hidrometeorológiai értékelés

2015. január 1.- 2015. november 25. csapa-
dékeloszlás a KÖTIVIZIG 11 kiemelt csapa-

dékmérő állomásai alapján
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napok váltották, és nagyjából ez a hullám-
zás az egész hónapra jellemző maradt. A 
Bodrog kivételével minden vízgyűjtőn meg-
haladta a sokéves havi átlagot a lehullott csa-
padék mennyisége. A legtöbb csapadék a 
Szamos-Kraszna (82,7 mm, 157 %) valamint 
a Felső-Tisza vízgyűjtőjére (85,5 mm, 112 %) 
esett. 

Októberben a vízgyűjtőkre hullott csapa-
dék időbeli eloszlása hasonlóan egyenlőtlen 
volt. A hónap első harmadában regisztráltak 
csapadékot, de egyszer sem haladta meg a 10 
mm-t. A hónap közepén, október 11. és 20. 
között hullott le a havi csapadék legnagyobb 
része. A hónap utolsó napjaiban már nem is 
volt eső. A legtöbb csapadék a Zagyva-Tarna 
(101.6 mm, 235 %), és a Sajó-Hernád vízgyűj-
tőjére (100.1 mm, 232 %) esett. A Felső-Tisza 
vízgyűjtőjén 57 mm-t regisztráltak, ami a so-
kéves átlag 79 %-a volt. A többi vízgyűjtőn 
meghaladta a sokéves átlagot a csapadék. A 
Szamos-Krasznán 62 mm (143 %), a Bodro-
gon 84,3 mm (157 mm), a Maroson 58,2 mm 
(143 %), míg a Körösökön 81,5 mm (186 %). 

November 24-ig a folyók vízgyűjtőjére 
esett csapadékok mennyisége sem mutatott 
egyenletes képet. A Felső-Tisza vízgyűjtőjé-
re november 23-ig 150,4 mm csapadék esett, 
amely a sokéves átlag 211%-a. A Bodrog víz-
gyűjtőjére 68 mm esett, mely a sokéves átlag 
127 %-a. A Szamos-Kraszna vízgyűjtőjére 
47,1 mm esett, mely a sokéves átlag 115 %-a. 
A legkevesebb csapadék a Maros vízgyűjtő-
jén esett 17,4 mm-el esett, mely a sokéves át-
lag 53 %-a. 

Hőmérséklet
2015-ben eddig 61 fagyos nap1, 3 téli nap2, 1 
zord nap3, 91 nyári nap4, 51 hőség nap5 és 17 
forró6 nap fordult elő. 

A nyári szélsőséges napok jóval túllépték a 
sokéves átlagokat: nyári napok tekintetében 
14 nap, hőségnapoknál 31 nap, forróságna-
poknál pedig 16 nappal több nap volt idén. A 

fagyos, téli és zord napok még az átlag alatt 
vannak, hiszen az őszi, téli szezon még előt-
tünk áll. 

Januárban az átlaghőmérséklet 2,3 °C volt, 
ami a sok éves átlaghoz képest 3,7 °C-kal 
magasabb. A maximális hőmérséklet 
10,9 °C, a minimum pedig -10,8 °C volt.

Februárban az átlaghőmérséklet 2,1 °C 
volt, ami a sok éves átlaghoz képest 
1,4 °C-kal magasabb. A maximális hőmér-
séklet 13,6 °C, a minimum pedig -8,2 °C 
volt. 

Márciusban az átlaghőmérséklet 7,1 °C 
volt, ami a sok éves átlaghoz képest 
1,66 °C-kal magasabb. A maximális hőmér-
séklet 19,8 °C, a minimum hőmérséklet pe-
dig -4,5 °C volt.

Áprilisban az átlaghőmérséklet 11,3 °C 
volt, amely az abszolút átlaghoz képest 
0,14 °C tér el. Az áprilisi maximum 26,9 °C, 
a minimum pedig -1,2 °C volt.

Májusban az átlaghőmérséklet 16,7 °C 
volt, ami a sok éves átlaghoz képest 
0,2 °C-kal magasabb. A maximális hőmér-
séklet 29,8 °C, a minimum hőmérséklet pe-
dig 5,6 °C volt.

Júniusban az átlaghőmérséklet 20,7 °C 
volt, ami a sok éves átlaghoz képest 
0,9 °C-kal magasabb. A maximális hőmér-
séklet 32,7 °C, a minimum pedig 9,6 °C volt. 

Júliusban igen meleg volt, több héten ke-
resztül előfordult kánikula. Az átlaghőmér-
séklet 24,2 °C volt, ami a sok éves átlaghoz 
képest 2,63 °C-kal magasabb. A maximális 
hőmérséklet 37,0 °C volt, ami a 3,8 °C-kal 
alacsonyabb az eddigi abszolút havi maxi-
mum értékhez képest. A minimum hőmér-
séklet pedig 11,0 °C volt. 

Augusztusban is folytatódott a forróság, az 
átlag hőmérséklet 24,1 °C volt, amely 3,3 °C 
több, mint a sokéves átlag. A maximum hő-
mérséklet 37,6 °C, amely az igazgatósági át-
laghoz képest kevesebb 1,3°C-kal. A mini-
mum hőmérséklet 11,4 °C volt a hónapban.

Szeptemberben a hőmérséklet is őszi időjá-
rásba fordult át. Az átlag hőmérséklet már 
nem emelkedett 20 °C felé (18,8 °C), bár a 
sokéves átlaghoz viszonyítva ez az érték 
3 °C melegebb. A maximum hőmérséklet 

34,6 °C volt, amely 2,3 °C hűvösebb az igaz-
gatósági átlaghoz képest. A minimum 
5,7 °C, amely 6 °C-kal melegebb az átlaghoz 
képest. 

Októberben fokozatos hűlt le a levegő. A 
hónap első harmadában még folyamatosan 
10°C fölött volt az átlaghőmérséklet. Októ-
ber 11-től kezdődően az átlag már csak 6 na-
pon emelkedett 10 °C fölé, míg a maximum 
már nem emelkedett 20 °C közelébe. Októ-
ber hónap átlag hőmérséklete 10,2 °C volt, 
mely 0,4 °C-kal a sokéves átlag alatt volt. A 
maximum hőmérséklet 24,7 °C volt, mely 
4 °C-kal kevesebb az igazgatósági átlagtól. A 
minimum hőmérséklet még nem csökkent 
0 °C alá. 

November 24-ig a hónap első hetében a na-
pi átlaghőmérséklet a mínuszos minimu-
moknak köszönhetően nem érte el az 5 °C 
sem. Nyolcadikától azonban melegebb na-
pok következtek, így az átlaghőmérséklet is 
emelkedett. Eddig a hónap átlaghőmérsékle-
te 7,7 °C volt, amely magasabb 2,3 °C-kal a 
sokéves átlagnál. A legalacsonyabb hőmér-
séklet -3,9 °C volt november 3-án, a legmaga-
sabb pedig 20,8 °C. 

Folyók vízjárása ősszel
Tisza: Szeptemberben a folyók vízállása az 
időjárási körülményeknek köszönhetően 
nagyjából változatlan képet mutatott, né-
hány cm ingadozás figyelhető meg vala-
mennyi folyó vízállásában és vízhozamában 
is. A Tiszán Szolnoknál a hónap első napján 
volt LKV vízszint (-279 cm) a hónap többi 
napján áradás figyelhető meg, a legmaga-
sabb vízállás -273 cm volt 27-én. Az ehhez a 
naphoz tartozó vízhozam 69,7 m3/s, amely a 
hónap legmagasabb vízhozama volt. 

Az átlagos vízhozam Szolnoknál 68 m3/s, 
itt a húszéves vízhozam 296 m3/s. Kisköré-
nél szintén 68 m3/s volt az átlagos vízhozam, 
a 20 éves vízhozam 306 m3/s. Szolnoknál a 
maximális vízállás szeptember 29-én -273 
cm volt. Az átlag vízállás pedig -277 cm (20 
éves átlag ugyan itt -62 cm), a legkisebb ví-
zállás pedig az LKV-val megegyező -279 cm 
volt szeptember 1-én. Kiskörén a maximális 
vízállás a hónapban -317 cm volt. Az átlag 
vízállás Kiskörén szeptember hónapban 
-320 cm volt, a 20 éves vízállás pedig -95 cm. 
Ugyanitt a legkisebb vízállás -322 cm volt, 
melyet a hónap utolsó hetében egy napon le-
hetett mérni.

Októberben a csapadékosabb időjárásnak 
köszönhetően a folyók vízállása kissé meg-
emelkedett az elmúlt hónapokhoz képest. A 
Tiszán Szolnoknál a hónap első felében még 
-200 cm alatt volt a vízállás, ezt követően nö-
vekvő vízállásokat figyelhettünk meg. A leg-
alacsonyabb vízállás október 1-én volt, -276 
cm. A hónap végi csapadékmentes időjárás-
nak köszönhetően azonban újra apadni kez-
dett a folyó. A legmagasabb vízállás -65 cm 
volt október 25-én, amihez 274 m3/s vízho-
zam tartozott. Az átlagos vízhozam 149 m3/s 
volt Szolnoknál, a 20 éves októberi átlag 310 
m3/s. Kiskörénél 142 m3/s volt az átlagos víz-
hozam, ugyanitt a sokéves átlag 341 m3/s. 
Szolnokon az átlagos vízállás októberben 
-186 cm volt (a sokéves átlag -21 cm). Kiskö-
rén a maximális vízállás -90 cm volt. Az át-
lag vízállás -222 cm volt, a 20 éves átlag ví-

1 Fagyos nap: napi minimum léghőmérséklet kisebb 0 °C-nál
2 Téli nap: napi maximum léghőmérséklet kisebb 0 °C-nál
3 Zord nap: napi minimum léghőmérséklet kisebb -10 °C-nál
4 Nyári nap: napi maximum léghőmérséklet nagyobb 25 °C-nál
5 Hőség nap: napi maximum léghőmérséklet nagyobb 30 °C-nál
6 Forró nap: napi maximum léghőmérséklet nagyobb 35 °C-nál
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zállás -48 cm. A Kisköre-alsón mért legki-
sebb vízállás -319 cm volt, amit még a hónap 
első napján mérték. 

November eleje folytatta az októberi kisvi-
zes tendenciát: a kevés csapadéknak kö-
szönhetően a vízállás továbbra is -200 és 
-100 cm között mozgott november 21-ig. Ek-
kor ugyanis elkezdett emelkedni a Tisza víz-
szintje a középső szakaszon. Szolnoknál no-
vember 23-án már 14 cm volt a vízszint, 
amely 105 cm-es emelkedés jelentett 24 óra 
alatt. 24-én reggelre a vízállás már 196 cm 
lett, amely az előző naphoz képest 182 cm-es 
vízszintemelkedést jelent! Szolnoknál eh-
hez a naphoz tartozó vízhozam 752 m3/s. 
Kisköre-felső vízszintcsökkenésének oka az 
alsó részen történő táblanyitás: mivel az al-
só részen a vízszint kiegyenlítése miatt nyi-
tottak a táblák, a felső részen apadást jelent. 
November 19-én Kisköre-felsőn a vízállás 
már 600 cm alá süllyedt, az apadó tendencia 
a mai napokon is jellemző maradt. Kiskö-
re-alsón -254 cm és -171 cm között változott 
a vízállás, mely az áradás következtében no-
vember 22-én -76 cm-re, majd 0 cm és 327 
cm-el „zárult”. Ehhez 1040 m3/s vízhozam 
tartozott. 

Az átlagos vízhozam 218 m3/s volt Szol-
noknál, a 20 éves novemberi átlag 449 m3/s. 

Kiskörénél 249 m3/s volt az átlagos vízho-
zam, ugyanitt a sokéves átlag 482 m3/s. 
Szolnokon az átlagos vízállás november 24-
ig -129 cm volt (a sokéves átlag 81 cm). Kis-
körén a maximális vízállás 327 cm volt. Az 
átlag vízállás -144 cm volt, a 20 éves átlag 
vízállás 56 cm. Kisköre-alsón mért legki-
sebb vízállás -254 cm volt, amelyet a hónap 
második napján mértek. A Tisza november 
közepi árhulláma lapzártánkkor, 27-én te-
tőzött 540+- 20 cm vízállással a szolnoki 
szelvényben. 

Zagyva: Szeptemberben a Zagyva-Tarna víz-
gyűjtőjén esett több csapadéknak köszönhe-
tően a folyóra a hónap harmadik felétől nagy 
vízszintemelkedések voltak jellemzőek. 
Jászteleknél a legkisebb vízállás 104 cm 
volt, melyhez 0,916 m3/s vízhozam tartozott, 
ezen értékeket szeptember 3-án rögzítettük. 
A legnagyobb vízszint ugyanitt 139 cm volt, 
melyhez 2,95 m3/s vízhozam tartozott. A 
legnagyobb vizet szeptember 30-án mérték, 
ide tartozott a legnagyobb vízhozam ered-
ménye is.

Októberben a folyó vízgyűjtőjére esett 100 
mm-t meghaladó csapadéknak köszönhető-
en a hónap közepén vízszintemelkedés volt 
tapasztalható. Jászteleknél a legkisebb ví-

zállás 115 cm volt október 6-án, amihez 1,55 
m3/s-os vízhozam tartozott. A legnagyobb 
vízszint 279 cm volt, 12,9 m3/s-es vízhozam-
mal, október 20-án. Az átlagos vízállás 163 
cm volt, míg az átlagos vízhozam 4,62 m3/s. 
Ugyanitt a sokéves átlagos vízállás 130 cm, 
míg a vízhozam 2,86 m3/s. 

November 25-ig a Zagyva vízgyűjtőjére 
20,6 mm csapadék esett. Ez a mennyiség 
nem okozott a Zagyva vízszintjében különö-
sebb változást. Jászteleknél a hónapban a 
legkisebb vízszint 127 cm, melyet november 
18-án regisztráltak. Ehhez a vízálláshoz tar-
tozott a legkisebb vízhozam 2,25 m3/s-mal. 
A legnagyobb vízszint 146 cm volt, melyhez 
3,37 m3/s vízhozam tartozott, melyet no-
vember 25-én mértünk. 
Hármas-Körös, Hortobágy-Berettyó: Idén 
eddig sem a Hármas-Körösön, sem Hor-
tobágy-Berettyón nem alakult ki komolyabb 
árhullám, kisebb vízszintemelkedések for-
dultak elő. 

Talajvízállás az őszi hónapokban
Szeptemberben a talajvízszintek az igazga-
tóság területén csökkenő tendenciát mutat-
tak, csupán 7 kút esetében emelkedett a víz-
szint. Elsején a Kiskörei szakaszmérnökség 
területén a terep alatti talajvízszintek 219 és 
472 cm között, Karcagon 117 és 404 cm kö-
zött, Szolnokon 141 és 602 cm között, Mező-
túron pedig 138 és 322 cm között változtak.

Októberben már növekvő tendencia figyel-
hető meg, csupán 8 kút esetében csökkent a 
vízszint. November 1-én a Kiskörei szakasz-
mérnökség területén a terep alatti talajvíz-
szintek 201 és 363 cm között, Karcagon 99 és 
382 cm között, Szolnokon 114 és 607 cm kö-
zött, Mezőtúron pedig 117 és 524 cm között 
változtak. 

November 25-ig a talajvízkutak az igazga-
tóság területén nagyjából hasonló változást 
mutattak: az emelkedés az egyes területe-
ken közel ugyan annyi volt, mint a csökke-
nés mértéke. November 23-án a Kiskörei 
szakaszmérnökség területén a terep alatti 
talajvízszintek 198 és 356 cm között, Karca-
gon 100 és 383 cm között, Szolnokon 117 és 
607 cm között, Mezőtúron pedig 131 és 518 
cm között változtak.

Vízrajzi Osztály

Talajvízviszonyok terep alatt a KÖTIVIZIG 
területén 2015. november 23-án
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Befejeződött a tájgazdálkodási projekt
Uniós és hazai támogatással, 656 millió fo-
rintból megvalósult a tájgazdálkodási inf-
rastruktúra kialakítását megalapozó csa-
tornahálózat-fejlesztés és műtárgy-re-
konstrukció a Hanyi-Tiszasülyi árvíz-
szint-csökkentő tározó területén – jelentet-
te be a november 26-án tartott záró rendez-
vényen Lovas Attila, a projektgazda KÖTI-
VIZIG igazgatója. Az eseményen részt vett 
dr. Bene Ildikó országgyűlési képviselő és 
Kovács Sándor, a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Közgyűlés elnöke.

Lovas Attila elöljáróban elmondta, „lóhalá-
lában” valósult meg a Hanyi-Tiszasülyi VGT-
tól megörökölt projekt, amely eredetileg két-
milliárd forint költségvetésű volt, végül - az 

év végi határidőig kivitelezhető műszaki tar-
talma felülvizsgálatát követően - harmadára 
csökkent a pénzügyi kerete. Fő célja az 
aszály és a belvíz okozta szélsőségek enyhí-
tése, a vízháztartás kiegyenlítése a területen 
keletkező vizek fenntartható használatával, 
a vízutánpótlás, a vízcsere és leüríthetőség 
igényeit kielégíteni képes vízi infrastruktúra 
kialakításával. 

A projekt éppen ezért a korábban megépült 
csatornahálózat fejlesztésére és rekonstruk-
ciójára összpontosított annak érdekében, 
hogy a hatásterület vízbő időszakokban mi-
nél gyorsabban és kevesebb kártétellel men-
tesíthetővé váljon a káros víztöbblettől úgy, 
hogy annak jelentős része – csapadékmeny-
nyiségben kifejezve mintegy 120 mm – visz-
szatartható, „betározható” a terület erre leg-
alkalmasabb részein. Ugyanakkor a létreho-
zandó infrastruktúra alkalmas arra, hogy 
vízhiányos időszakban csökkenteni lehessen 
a terület (felszíni és felszín alatti) vízveszté-
sét. Ezen túl a kialakítandó rendszer biztosít-
ja az öntőző csatornák folyamatos vízszint-
tartását, s az azokat keresztező csatornákban 
a vízátvezetést, ezzel a táj és a gazdálkodók 
igényeinek megfelelő vízpótlási lehetőség jön 
létre. A fejlesztés hozzájárult az EU Víz-ke-
retirányelvben rögzített legfontosabb célok 
teljesüléséhez, így a vízkészletek fenntartha-
tó használatának elősegítéséhez, valamint a 
vizes élőhelyek védelméhez.

A projektben részt vevő csatornák kotrásá-
val, műtárgyainak átépítésével, újak létesíté-

sével, így a megfelelő lefolyási viszonyok ki-
alakításával az árvízi tározó leürítése után a 
tájgazdálkodási igényeknek megfelelő víz-
kormányzás, vízvisszatartás valósult meg. 

A tározó területén a csatornahálózat hosz-
sza 46 534 folyóméter, ebből 29 257 folyómé-
teren végeztek munkát a projektben. (Az 
érintett csatornák: 12-28. számú csatorna, 
28. sz. csatorna, 29. sz. csatorna, S-1 sz. (61.
sz.) csatorna, J-II-1 sz. öntözőcsatorna J-II-2 
sz. öntözőcsatorna, J-II-2-1 sz. öntözőcsator-
na.) A területen lévő műtárgyak száma 72 
darab, ebből beavatkozással érintett: 37 da-
rab (bontás 5 darab, új 4 darab, átépítésre 
került 7 darab, felújított 21 darab). A fejlesz-
tés részeként megtörtént az igazgatóság leg-
nagyobb szivattyútelepe, a Tiszasülyi két 
gépegységének felújítása. 

Szintén a projektnek köszönhető, hogy az 
árvízi tározó építésekor használt anyag-
nyerőhelyek bekapcsolódtak a vízvisszatar-
tás szempontú tározótérfogatba. 

A beruházással megvalósult mindhárom 
cél, az árvízi tározó üzemrend utáni gyors 
leürítés, a területen kialakuló belvíz össze-
gyűjtése és főbefogadóba emelése, valamint 
a vízvisszatartás. A fejlesztés révén megtör-
ténik az árvízvédelmi, ökológiai és gazdál-
kodási célok összehangolása.

A kivitelezőkkel (Békés Drén Kft., 
Ganz-Vízgép Kft.) július 14-én kötöttünk 
szerződést, a műszaki átadás pedig novem-
ber 27-én történt meg. 

Laczi Zoltán

A holland gép munka közben
Csatornatisztítás felsőfokon

Igazgatóságunk a projekt részeként idehaza 
még egyedülálló technológiát megtestesítő 
gépet szerzett be, amit a forgalmazó közre-
működésével be is mutatott október 2-án Két-
pón. A hagyományos módszerhez viszonyít-
va nagyobb területteljesítményre képes hol-
land csatornatisztító adaptert munka köz-
ben több társ vízügyi igazgatóság szakembe-
re is megtekinthette. A ma általánosan is-
mert és használt kosaras kaszákkal a vízben 
és a partoldalon lévő növényzet kivágása és 
a partra történő kirakása a szakaszosan vé-
gezhető műveletek miatt nagyon kis termelé-
kenységű. Az új – nagy teljesítményű traktor-
ra szerelt – csatornatisztító adapter folyama-
tosan végzi a víz alatti növényzet kivágását 
és dobja a csatorna partjára. Így ezzel a fo-
lyamatos munkával az eddigi szakaszos 
módszerhez képest többszörös csatornatisz-
títási teljesítmény érhető el.
A legalább 45-50 centiméteres vízborítású 
csatorna aljáig leengedett - fűrésztárcsa ki-
alakítású - vágófejek elvágják a növényzet 
szárát, majd a már vízben lebegő növénye-
ket a több terelő tárcsasorból álló egység 
felaprítja és a partoldal, illetve a kidobó 
tárcsa felé juttatja, ahonnan a kidobó-kifú-
vó szerkezet - állítható távolságra - a csator-
na partjára helyezi. Ezzel egy menetben a 
tisztító fej részét képező nagy átmérőjű - ké-
sekkel is felszerelt - tárcsa a csatornaoldalt 
is megtisztítja és az onnan levágott anyagot 
szétteríti a parton.

A vízgazdálkodási tanácsok hírei
A Közép-Tisza-vidéki Területi Vízgazdálko-
dási (KÖTI-TVT) és a Tisza Részvízgyűjtő 
Vízgazdálkodási Tanács (TRVT) működésé-
ről és szerepéről a Közép-Tisza tavaly őszi 
számában olvashattatok. A KÖTI-TVT ülés 
2015. november 19-én, a TRVT ülés pedig 
2015. november 24-én került összehívásra 
idén másodszor. 

A KÖTI-TVT ülésen Kummer László tartott 
ismertetőt az árvízi kockázatkezelési terve-
zésről, illetve Tóth Zoltán betegsége miatt a 

Nagyvízi Mederkezelési Tervről is. Háfra Má-
tyás osztályvezető a Vízgyűjtő-gazdálkodási 
Terv felülvizsgálatáról tartott előadást a meg-
jelenteknek. Vízügyi szempontból fontos mér-
földkőnek számít, hogy elkészült az Árvízi 
Kockázatkezelési Terv első változata, illetve az 
első Vízgyűjtő-gazdálkodási Terv felülvizsgá-
lata is hamarosan befejeződik. A KÖTI-TVT 
szervezeti és működési szabályzatában szere-
pel, hogy véleményeznie kell az árvízi kocká-
zatkezelési terveket, illetve a Tisza Részvíz-

gyűjtő Vízgyűjtő-gazdálkodási Tervet. Ezen 
tervekről a tanácsnak december 10-ig egysé-
ges állásfoglalást kell kialakítania.

A TRVT ülésen Tahy Ágnes, az OVF osz-
tályvezetője tartott előadást a Vízgyűj-
tő-gazdálkodási Terv felülvizsgálatáról, il-
letve Illés Lajos az Environ Kft.-től az Árvízi 
Kockázatkezelési Terveket ismertette. A 
TRVT-nek a Tisza Részvízgyűjtő Vízgyűj-
tő-gazdálkodási Tervet kell véleményeznie.

Katona Péter Gergő
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Felkészülés a télre a Tisza-tónál

Igazgatóságunknál közalkalmazotti jogvi-
szonyt létesítettek:
Gondos Tamás 2015. október 1-jétől tölti be 
a Kiskörei Szakaszmérnökség 10.07/Ti-
szaroffi tározó menti tározóőr állását.

Gál Gergely Szabolcs 2015. december 1-jétől 
határozatlan idejű kinevezés keretében az Ár-
vízvédelmi és folyógazdálkodási Osztályon 
árvízvédelmi ügyintézői munkakört tölt be.

Farkas János 2015. december 7-től fenntar-
tógép-kezelő munkakörben a Műszaki Biz-
tonsági Szolgálat állományába nyert felvételt.

Közalkalmazotti jogviszonya megszűnt
Dr. Tóth Mária, az Igazgatási és Jogi Osztály 
jogász munkatársa 2015. október 31-én távo-
zott igazgatóságunktól.

Molnár Márta, a Vízrendezési és Öntözési 
Osztály vízhasznosítási ügyintézője 2015. de-
cember 1-től áthelyezését kérve az Országos 
Vízügyi Főigazgatóság állományát erősíti.

Sas Józsefné, a Kiskörei Szakaszmérnök-
ség karbantartója 2015. december 16-tól 40 

év szolgálati jogviszony elérésével történő 
nyugdíjazása miatti felmentését tölti.

Juhász József (ké-
pünkön), a Karcagi Sza-
kaszmérnökség csator-
naőre hosszantartó sú-
lyos betegség után 2015. 
november 2-án elhunyt. 
Juhász József 1992-ben 
lépett be a vízügyi igaz-
gatósághoz, 23 évet töl-
tött el a vízügyi szolgá-

latban a 10.07/2 Kisújszállás-Kakati őrjárás 
csatornaőreként. Nyugodjék békében. 

Duális építőmérnöki képzés
A bajai Eötvös József Főiskola és a vízügyi 
ágazat együttműködésének eredményeként 
2015. november végén a duális – gyakorlato-
rientált – építőmérnöki alapképzés kereté-
ben egy elsőéves hallgató, Koch Márk meg-
kezdte gyakorlati képzését a KÖTIVIZIG Ár-
vízvédelmi és folyógazdálkodási Osztályán 
2015. november 30-án. A főiskola őszi félévét 
követően 8 hét szakmai gyakorlatot tölt igaz-
gatóságunknál, amely idő alatt a napi mun-
kavégzés kapcsán gyakorlatban is kipróbál-

hatja, kamatoztathatja a főiskolán megszer-
zett ismereteit és megismerheti a vízügyi 
ágazat működését a KÖTIVIZIG gyakorlatán 
keresztül. 

OVF szakembercsere
Az Országos Vízügyi Főigazgatóság szakmai 
tapasztalatszerzés céljából 3 hónapos gya-
korlatra rendelte ki a KÖTIVIZIG-hez Dobó 
Kristóf árvízvédelmi referenst. A fiatal kollé-
ga november elején érkezett igazgatósá-
gunkhoz. Az itt töltött idő alatt valamennyi 
szakági osztály és szakaszmérnökség mun-
kájába bepillantást nyerhet és megismerked-
het a területi munka, többek között a köz-
foglalkoztatás, az ár- és belvízvédekezés, fo-
lyószabályozás helyi gyakorlatával. 

A kölcsönösség érdekében igazgatóságunk-
nak is lehetősége nyílt az OVF-hez delegálni 
fialat kollégákat szakmai tapasztalatszerzés 
céljából. Horváth Lajos főépítés-vezető mun-
katársunk november elsejétől 2 hónapig erő-
síti az OVF állományát, 2016. januárjától egy 
hónapig Takács Attila kiskörei szakaszmér-
nökség vezető-helyettes veszi át helyét az Or-
szágos Vízügyi Főigazgatóságnál.

Nagy Réka

SZEMÉLYI HÍREK

A téli időszakra való felkészülés a Tisza-tó-
nál sem maradhat el. Ahogy nyáron minden 
egyes vízcseppnek nagy jelentősége van, 
igaz ez a téli időszakban is. Nem csak az 
élőlények, a halak szempontjából fontos a 
megfelelő vízszinttartás, hanem a biztonsá-
gos üzemelés előírásait is be kell tartani. 

A téli üzemvízszint beállítása előtt szeptem-
ber 29-én a Kiskörei Szakaszmérnökségen 
egyeztető tárgyalást tartottunk. A meghívot-
tak között szerepeltek a Tisza-tó hasznosítá-
sában érintettek, a vízirendészet és a nemze-
ti park munkatársai is. A megbeszélésen az 
eddigi tapasztalatokról, az elmúlt év vizsgá-
latairól tartottak előadást kollégáink. Ezt kö-
vetően a helyi érdekeltek mondhatták el véle-
ményeiket. Lovas Attila igazgató az elhang-

zottak alapján javaslatot tett 2015/2016 évi té-
li üzemvízszint kialakítására. Ennek értel-
mében a vízszintcsökkentés időpontja mel-
lett a hőmérsékleti viszonyok is szerepet kap-
tak. A Kiskörei Szakaszmérnökség összeállí-
tott egy ütemtervet, ennek megfelelően a tá-
rozóban november 3-án 720 cm-es vízállásról 
kezdődhetett meg a vízleeresztés. Az első két 
napban 10-10 cm-rel, majd napi 7-8 cm-es 
ütemben csökkent a tározó vízszintje. Az 590 
cm-es vízállást november 23-ra értük el. A 
tervek szerint 2-3 napos vízszinttartást köve-
tően kezdődött volna a 620-10 cm-es vízszint-
re való átállás. Azonban a Felső-Tiszán jelen-
tős csapadék hullott, melynek hatására árhul-
lám indult el a folyón. Az áradás jelentős 
kommunális hulladék hozott magával, mely 
főleg PET- palackokból állt. Az érkező szemét 

egy része az árhullámmal levonult. Ezt köve-
tően, immár december 3-án megtörtént a Ti-
sza-tó magasabb téli vízszintjének beállítása.

A vízleeresztés a horgászok körében az idei 
évben is igen népszerűnek bizonyult, hiszen 
szinte naponta érdeklődtek telefonon. Min-
den fontos információról az igazgatóság hon-
lapján is folyamatosan tájékoztatást adtunk.

A téli időszakban a Regionális Laboratóriumi 
munkatársaival vizsgálatokat végzünk, terepi 
bejárásokat tartunk a Tisza-tó kiemelt terüle-
tein. A megfigyeléseket a Tisza-tavi Sporthor-
gász Kft. és a Hortobágyi Nemzeti Park Igazga-
tóság munkatársaival közösen végezzük. Az 
együtt szerzett tapasztalatokkal, észrevételek-
kel, vizsgálati eredményekkel egyre több in-
formációt szerzünk a Tisza-tó téli életéről. 

Kéri Brigitta

T A L L Ó Z Ó
Kötivizig: nem volt szükség  
vízkorlátozásra idén nyáron

Nem volt szükség vízkorlátozásra idén nyá-
ron az eddig mért legalacsonyabbhoz közelí-
tő tiszai vízállás ellenére sem - közölte a Kö-
zép-Tisza-vidéki Vízügyi Igazgatóság (Köti-
vizig) vezetője hétfőn sajtótájékoztatón, 
Szolnokon.

Lovas Attila elmondta: az igazgatóság 
mindezt a kiskörei vízlépcső és a mögöttes 
átfolyásos tározó - a korábbi évek tapaszta-
latain alapuló és minden körülményt figye-
lembe vevő - „óraműszerű” üzemeltetésé-
vel, a nagy vízügyi műtárgyak precíz sza-
bályozásával érte el.

Utalt arra, hogy a vízhiányos időszakra szá-
mítva már tavasz végén, nyár elején számos 

megelőző intézkedést hoztak. Ezek közül a 
legfontosabb, hogy csaknem 200 millió köb-
méteres víztöbbletet tároztak be elsősorban a 
Tisza-tóban és a Nagykunsági-főcsatorná-
ban. Ennek is köszönhető, hogy a magas hő-
mérséklettel társuló, csapadékszegény nyár 
alatt mindvégig kielégíthették a térségi 
vízigényeket és biztosíthatták a Körös-völgy 
ökológiai vízpótlását - jegyezte meg.

Fejes Lőrinc, a Kötivizig kiskörei szakasz-
mérnöke elmondta: az igazgatóság a felké-
szülés jegyében - hasonlóan az aszályos 
2012-es és 2013-as évhez - a vízhiánykár-el-
hárítási intézkedési terve alapján határozta 
meg a szükséges beavatkozásokat. A július 
közepétől szeptember végéig tartó vízhiány 
elleni védekezés keretében pedig a felhasz-
nálható vízkészletek folyamatos biztosítá-

sára fektették a hangsúlyt - közölte.
Hozzátette, a szolnoki felszíni vízmű za-

vartalan működéséhez szükséges minimá-
lis vízszintet folyamatosan stabilizálni tud-
ta az igazgatóság, garantálva ezzel 120 ezer 
ember biztonságos ivóvízellátását.

Somlyódy Balázs, az Országos Vízügyi Fő-
igazgatóság (OVF) vezetője az eseményen 
szólt arról, hogy az elmúlt tíz év nyara közül 
- a 2014-es évet kivéve - az idei volt a legmele-
gebb, 1901 óta pedig a negyedik legmelegebb.

Az új vízügyi stratégiáról, a Kvassay Je-
nő-tervről elmondta, hogy a dokumentu-
mot a napokban véglegesítik, az a tárcakö-
zi egyeztetések után a jövő év első negyed-
évének végén a kormány elé kerül.

stop.hu - 2015. 11. 09.  
(az MTI híradása alapján, részlet)
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– November 27-én a Hanyi-Tiszasülyi tározó-
ban megtörtént a Közösségi célú tájgazdál-
kodási projekt műszaki átadása.

– A Szolnoki Szakaszmérnökség területén 
is lezajlott az őszi felülvizsgálat. Az eddigi 
gyakorlattól eltérően a területi felügyelők – 
az időjárás függvényében – több kilométeres 
gyalogtúra keretében mutathatták meg az 
ár- és belvízvédelem szempontjából kiemel-
ten fontos területeket. Az őrök számot adtak 
egész éves munkájukról: az idei évben a leg-
nagyobb kihívást az átvett csatornák üze-
meltetése és karbantartása jelentette. A vizs-
gálóbizottság megfelelőnek értékelte a sza-
kaszmérnökség működését.

– Véget értek Zagyvarékas térségében a 
védképesség helyreállításának munkálatai. 
november 25-én lehetőségünk nyílt megte-
kinteni az elkészült résfalat. 

A Tisza jp. 71+000 – 71+500 tkm szakaszok 
közötti munkálatok is lezárultak, amelynek 
során helyszínen kevert, önszilárduló, víz-
szivárgás gátló résfalak kerültek elhelyezés-
re 9-12 m mélységben, továbbá 1600 m hosz-
szon drénszivárgót alakítottak ki.

– November 26-án sor került a Szolnok-Sza-
jol vasútvonal műszaki átadás-átvételi eljá-
rásának lezárására. A projekt keretében a 
340 fkm-ben található Tiszai vasúti híd szin-
te teljes mértékben átépült. Megerősítették a 
meder- és hullámtéri pilléreket, utóbbiak kö-
zel az alapozás szintjéig vissza lettek bontva 
és egy 20 cm vastag vasbeton köpeny meg-
erősítést kaptak. A híd acélszerkezetének 
teljes cseréjét is végrehajtották: az eddigi 
egy helyett kettő különálló acélszerkezet ke-
rült kiépítésre.

A Tiszahíd felújításánál a kivitelezők orga-
nizációs útként (déli bejáró) használták a 
jobb parti védtöltést, amelyet törtbeton alap 
és zúzottkő réteg felhasználásával, valamint 
bitumenes emulziós zárással állítottak hely-
re. Ennek köszönhetően jelentős mértékű ja-
vulás várható a töltéskoronán való közleke-
désben. Az átépítés – 1 hét teljes vágányzár 
kivételével – a vasúti forgalom folyamatos 
üzemelése mellett történt.

Az 1+980 fkm-ben található Zagyvai vasúti 
híd is felújításra került. Új vasúti átjárót ala-
kítottak ki a jobb parton, amely árvizes idő-

szakban lehetővé teszi a 10.02/7 gátőrház 
megközelítését az átépített vasútpályán. A 
pálya mindkét oldala zajvédő falat kapott, 
ehhez kapcsolódik az átjáróban kiépített ka-
pu. A híd szerkezetét kétoldalt szervizelésre 
alkalmas konzollal látták el.

A Teleoptika Kft. kivitelezésében inviteles 
optikai kábel átvezetésére került sor, amely 
mindkét folyót a Szolnok-Szajol vasúti hidak 
alatt keresztezi. A Tisza esetében a medret 
irányított fúrással keresztezték, a kábel a 
jobb parti töltésben a jelenlegi mértékadó ár-
vízszint fölött lett elhelyezve. A Zagyva ese-
tében 2 irányított fúrás történt, egyik a jobb 
parti töltés, másik a meder és a bal parti töl-
tés vonatkozásában.

– A 10.02 belvízvédelmi szakaszon a csa-
tornák sás- és nád kaszálása zajlik 6 karban-
tartó géppel. Jelenleg folyik a Perjén a hol-
land HEMOS típusú vízinövényzet vágó pró-
baüzeme, amelyet egy 170 LE-s John Deere 
traktor működtet Juhász Árpád Tamás 
MBSZ munkatárs vezetésével.

Skrabán Sára,  
Németh Miklós

Lovas Attila megvizsgálja  
a résfal szilárdságát

Helyszínen kevert, önszilárduló, vízszivárgás gátló résfal

PILLANATKÉPEK
A SZOLNOKI SZAKASZMÉRNÖKSÉG ÉLETÉBŐL

Az Eötvös József Főiskola Műszaki és Köz-
gazdaságtudományi Kar Vízépítési és Vízgaz-
dálkodási Intézet szakirányú továbbképzé-
sén a 2014/2015 évben több kollégánk is sike-
res vizsgát tett. Az elkészült diplomamunkák 
közül a vizsgabizottság javaslatot tett két kol-
légánknak, hogy munkájukat a Magyar Hid-
rológia Társaság Lászlóffy Woldemár Diplo-
mamunka Pályázaton szerepeltessék. 

A pályázat célja, hogy ösztönözze a felsőok-
tatásban tanuló hallgatókat arra, hogy a víz-
zel és a vízi környezet védelmével kapcsola-
tos diplomamunkájukat, szakdolgozatukat 
magas színvonalon, tudományosan kellően 
megalapozva és a társadalom számára hasz-

nosításra alkalmas módon készítsék el. A pá-
lyázatra benyújtott diplomamunkákat, szak-
dolgozatokat felsőfokú szakképzés (legalább 
4 félév időtartamú, legalább 120 kreditpont 
összértékű képzés, amely szakdolgozat készí-
téssel zárul), alapképzés (BSc), mesterképzés 
(MSc), szakirányú továbbképzés (szakmér-
nök-képzés, amely szakdolgozat készítéssel 
zárul) kategóriákban elkülönítve kell értékel-
ni. Egy-egy kategóriában évente egy első, két 
második és három harmadik díj adományoz-
ható, amely oklevéllel és pénzjutalommal jár. 
Az arra érdemes pályázók minden kategóriá-
ban a díjakon kívül dicséretben, könyvjuta-
lomban is részesíthetők.

Tóth Zoltán „Nagyvízi mederkezelés a 
Tiszán” és Horvát Ákos „Fejlesztési lehető-
ségek Csongrád-Bánrévei árvízvédelmi 
szakaszon” című dolgozatukkal vettek 
részt a pályázaton. A bíráló bizottság Tóth 
Zoltán folyógazdálkodási csoportvezetőt 
szakirányú továbbképzés kategóriában II. 
hellyel jutalmazta, míg Horváth Ákos ár-
vízvédelmi ügyintéző kollégát ugyan ezen 
kategóriában dícséretben részesítette. Az 
ünnepélyes díjkiosztás november 24-én Bu-
dapesten történt meg. 

Mindkettőjüknek gratulálunk az elismeré-
sekhez, további jó munkát és hasonló sikere-
ket kívánunk! Kéri Brigitta

Kollégáink sikerei diplomamunkájukkal
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– Idén is felkészítettük védelmi létesítmé-
nyeinket és eszközeinket az őszi szemlére, 
melyre szeptember és október hónapokban 
került sor. 

– Október 7-én lezajlott a 10.07 Kisújszállási 
belvízvédelmi szakasz létesítményeinek őszi 
felülvizsgálata Kunhegyesen. Az egész napos 
rendezvényt megtisztelték jelenlétükkel: 
Somlyódy Balázs, országos vízügyi főigazga-
tó, Lovas Attila igazgató és Horváth Béla igaz-
gatóhelyettes. A nap első részében Oros Imre 
kerületi felügyelő részletesen beszámolt az 
egész évben elvégzett munkáról, majd a csa-
tornaőrök adtak számot őrjárásonként, a saját 
területükön végzett munkáról. 

Ezután következett a helyszíni bejárás: 
Mir hói-sztp., Kakat-projekt által megvaló-
sult létesítmények, az út során érintve az ön-
kormányzatoktól ill. társulattól átvett csa-
tornákat, majd kihasználva a kellemes őszi 
melengető napsütést, néhány km-es gyalog-

lásban lehetett részünk a Kakat-főcsatorna 
bal partján a telekhalmi hídtól az NK-III-2. 
öcs-ig, gyönyörködve közben a festői táj 
szépségében. A nap zárásaként megnéztük a 
10.07/10. őrháznál befejeződött tetőfelújí-
tást, megvizsgáltuk a már meglévő napener-
giahasznosítás további fejlesztési lehetősé-
geit, kiterjesztve ezt a szélenergia hasznosí-
tásra is.

– Területünkön egy alkalommal került sor 
belvízvédelmi fokozat elrendelésére: októ-
ber 18-27.

– November 1-én, életének 49. évében el-
hunyt Juhász József (10.07/2. Kisújszállási 
őrjárás) csatornaőr kollégánk, aki 23 éven ke-
resztül állt a vízügy szolgálatában. Személyé-
ben tapasztalt, munkáját nagy szorgalommal 
és gyakorlattal végző munkatárstól búcsúz-
tunk. Emlékét kegyelettel megőrizzük.

– November 5-én a szakaszmérnökségen 
került megrendezésre az éves vízrajzi mé-

rőgyakorlat, a szakaszmérnökségek és a köz-
pont vízhozam mérési feladatokkal megbí-
zott dolgozói számára, a Hortobágy-Berettyó 
fcs. Ágotai árvízi vészelzáró műtárgyánál.

A gyakorlaton nagy létszámban vettek 
részt fiatal kollégák, akik nagyrészt először 
próbálkoztak a mérések kivitelezésével.

Idén is sor került az igazgatóság rendelke-
zésére álló mérőműszerek (forgószárnyas, 
ADCP stb.) kipróbálására illetve a mért ada-
tok kiértékelésére, a megfelelő következteté-
sek levonására.

– Az Országos Közfoglalkoztatási Program 
keretén belül mintegy 300 főt foglalkoztat-
tunk szakaszmérnökségünk területén, akik 
védelmi rendszerünk jelentős szakaszán fo-
lyamatosan végeztek gaztalanítást, cserjeir-
tást, kaszálást, valamint értékteremtő mun-
kát: műtárgy- és burkolatjavítás, magasépí-
tési munkák, tetőcsere stb.

– Véget ért a közfoglalkoztatottak részére 
tartott kisgépkezelői és motorfűrész-kezelői 
tanfolyam, a résztvevők sikeres vizsgát tet-
tek. A Munkaügyi Központ által támogatott 
képzéseken összesen 50 fő vett részt.

Bogdán Péter

Szakaszmérnökségünk működési területén 
az elmúlt időszak legaktuálisabb eseménye, 
az őszi felülvizsgálatokra történő felkészü-
lés, illetve maguk a felülvizsgálatok voltak. 
A beutazás szeptember 15-én a vízhasznosí-
tási művek szemléjével, szeptember 24-én a 
vízrajzi bejárással kezdődött, majd szeptem-
ber 29-én a 10.09-es számú Cibakházi és 
10.10-es Mezőtúri belvízvédelmi szakaszok 
felülvizsgálatával folytatódott. 

A szemlék programjában idén szerepelt 
először a gyalogos területi bejárás, mely ná-
lunk ezen a napon a Szajoli-I belvízcsatorna 
Törökszentmiklós belterületi szakaszának, 
illetve a Mezőtúri-VI csatorna alsó szakaszá-
nak a vonal menti bejárását jelentette. A gya-
logos bejárás valóban hasznosnak mutatko-
zott, mert igaz ugyan, hogy az egy napon le-
bonyolításra kerülő két védelmi szakaszt 
érintő beutazás amúgy is szoros programját 
tovább feszítette, de a bejárás során szemé-
lyesen tapasztalthatott, láthatott mindent a 
bizottság valamennyi tagja. Október első 
napjaiban mind a négy árvízvédelmi szaka-
szunk felülvizsgálata is megtörtént, amelye-
ken szintén minden esetben voltak gyalogo-
san megszemlézett védvonal szakaszok is.

A védbiztonság helyreállítási projekt keretén 
belül megvalósított - az előző lapszámban emlí-
tett - résfal építési munkák mindkét szakaszmér-
nökségünket érintő helyszínen (Tisza balpart 
81+650 – 86+680; Hortobágy –Berettyó jobbpart 
1+970 – 4+400 között) befejeződtek, a helyreállí-
tások is megtörténtek. November 25-én a Tisza 
balparti 85+550 tkm-ben saját szemünkkel is 
megtekinthettük az elkészült résfalat, hiszen a 
kivitelező Békés Drén Kft egy feltáró árokban 
megnyitotta a vízoldali töltésrézsűt, így látható-
vá, közvetlenül vizsgálhatóvá vált az elkészült 
résfal anyaga, állaga. 

A szolnoki Árapasztó-csatorna növényzet-
tel benőtt szakaszainak cserjementesítése, 
kotrása, és megfelelő szinten történő beköté-
se a Tisza folyóba szintén befejeződött. 

A Nagykunsági-főcsatorna nyugati ágában 
továbbra is 540 cm-es emelt (halastavi) víz-
szintet tartunk a normál 400 cm-es téli víz-
szinttel szemben, abból a célból, hogy az 
emelt vízszint talajvízkészletre gyakorolt 
hatásait folyamatosan lehessen vizsgálni.

November 22-én a Halásztelki (Hármas Kö-
rös; 10.08/4 Halásztelki őrjárás) zsilip meghi-
básodását jelentette a gátőr. A mozgathatat-
lanná vált mentettoldali elzárószerkezet bú-
vármunkát is igénylő javítását november 26-
án kezdtük meg a zsiliptábla kiemelésével. A 
szakműhelyben történt helyreállítás követő-
en megtörtént a szerkezet visszaépítése.

November 25-én a Mezőtúri Katasztrófavé-
delmi Kirendeltség felkérésének eleget téve 
részt vettünk Kétpó, Mesterszállás, Mező-
hék és Öcsöd települések önkéntes vízkárel-
hárítási beavatkozási csoportjainak részére 
szervezett gyakorlaton, ahol az elméleti ok-
tatáson kívül gyakorlati ismeretek (nyúlgát 
építés, buzgár elfogás gyakorlása, bordás 
megtámasztás építése) elsajátításában nyúj-
tottunk segítséget.

Az elmúlt hónapokban mondhatni gőzerővel 
folytak a belvízvédelmi fenntartási munkák, 
melyeket részben saját gépekkel, részben pe-

dig a munkák szerződésbe adásával hajtot-
tunk végre. Ezek munkálatok egészen decem-
ber közepéig folytatódtak, mint ahogyan a tár-
sulatoktól örökölt, illetve „saját” projektek utó-
gondozási, fenntartási munkálatai is.

Az országos közfoglalkoztatási program ke-
retén belül a Mezőtúri Szakaszmérnökség to-
vábbra is a számára meghatározott 300 fős lét-
számot foglalkoztatja a tervekben meghatáro-
zott fenntartási-karbantartási feladatokon.

November 18-án vettünk részt a Körös-vidéki 
Vízügyi Igazgatóság területén lévő 75 millió m3 
tározó kapacitású, a KÖTIVIZIG területére is 
hatást gyakoroló, Mályvádi árvízi szükségtáro-
zó fejlesztése című KEOP projekt ünnepélyes 
átadás-átvételi ünnepségén. A beruházással 
megvalósult egy új, felső szegmenstáblás mű-
tárgyban testet öltő megnyitási hely, valamint a 
két megnyitási hely közötti töltésmagasítás.

November 26-án egységünk érdekeltjei is 
jelen voltak a Karcagi Szakaszmérnökség ki-
váló szervezésében lebonyolított – korábbi 
hagyományokkal rendelkező - kerületi fel-
ügyelői értekezleten. A rendezvényen megis-
merkedhettünk a vendéglátó szakaszmér-
nökség belvízvédelmi szakaszainak munká-
jával, a korábban megvalósult Kakat projekt 
eredményeivel, de kis előadások révén a töb-
bi szakaszmérnökség projektjeinek eredmé-
nyeibe és projekt utógondozási-fenntartási 
feladataiba is bepillantást nyerhettünk. A jó 
hangulatú értekezlet lehetőséget biztosított a 
tapasztalatcserére, a közös kérdések és prob-
lémák megvitatására, de egyebek mellett al-
kalmat adott az új kollégák megismerésére is.

Tóth Tamás

MEZŐTÚRI HÍRCSOKOR

A Mályvádi szükségtározó új beeresztő műtárgya a folyó felől

KARCAGI VÍZCSEPPEK
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– Szeptember 23-án a Belügyminisztérium 
Közfoglalkoztatási Statisztikai, Elemzési és 
Monitoring Főosztálya előzetes bejelentés 
nélküli ellenőrzést tartott a Kiskörei Sza-
kaszmérnökség működési területén. Ennek 
során két brigád helyszíni ellenőrzése, illet-
ve a szakaszmérnökség igazgatási épületé-
ben a közfoglalkoztatással kapcsolatos do-
kumentumok ellenőrzése történt meg. Az el-
lenőrök végső megállapítása: „A munkavég-
zés irányítása, szervezése és az adminiszt-
ráció példaértékű”.

– Szeptember 29-én került sor a Tisza-tó té-
li vízszintjének egyeztető tárgyalására, ame-
lyen részt vettek a Tisza-tó hasznosításában 
érintett szervezetek. A tározó téli vízszintre 
történő leürítése november 3-án kezdődött 
meg és november 20-ra érte el az alacso-
nyabb (590 cm) téli vízszintet. A Tisza fo-
lyón ezt követően levonuló árhullám miatt 
új ütemterv alapján állítottuk be a 620-10 
cm-es téli vízszintet. 

– A KÖTIVIZIG őszi felülvizsgálatával párhu-
zamosan zajlottak az önkormányzatok vízká-
relhárítási műveinek felülvizsgálatai is. A sza-
kaszmérnökség kezelésében lévő területen 
Heves megyében az érintett 11 településből 1 
településen Kiskörén, Jász-Nagykun-Szolnok 

megyében az érintett 8 településből 6 települé-
sen Tiszaroffon, Abádszalókon, Tiszaburán, 
Tiszaörsön, valamint Tiszaderzs és Tiszaigar 
településeken került sor az őszi felülvizsgála-
tok lefolytatására. A felülvizsgálaton részt vet-
tek a vízügy, katasztrófavédelem és a hatóság 
képviselői. Általánosságban elmondható, 
hogy a szakaszmérnökség részére beadott ter-
vek azon része, amely a belterületeket mutatja 
be térképen, nem minden esetben felelt meg 
az előírásoknak.

– A Kiskörei Szakaszmérnökségen szeptem-
ber vége és november eleje közötti időszakban 
rendben lezajlottak az őszi felülvizsgálatok. 
Szeptember 23-án a folyószabályozási művek 
felülvizsgálatának programjában a Kiskö-
re-Szolnok közötti szakasza érintette a sza-
kaszmérnökség területét. Október 8-án került 
sor a vízrajzi létesítményeinek őszi felülvizs-
gálatára. Október 14-én és 28-án a 10.04. és 
10.06. számú belvízvédelmi szakaszok, októ-
ber 21-én és november 04-én a 10.04. és 10.07. 
számú árvízvédelmi szakaszok őszi felülvizs-
gálata történt meg. Végezetül a kezelésünkben 
lévő nagyműtárgyak vizsgálatával november 
12-én fejeződtek be az őszi felülvizsgálatok. 

– Október 9-én a Budapesti Műszaki Egye-
tem Vízépítési és Vízgazdálkodási Tanszék 

partnerintézményének, a Deggendorfi Mű-
szaki Főiskolának a hallgatói tettek látoga-
tást a Kiskörei Szakaszmérnökségen. A né-
met hallgatók a dékán asszony és két tan-
székvezető kíséretében megtekintették a 
Kiskörei Duzzasztóművet, az ökológiai hal-
lépcsőt, valamint a Hanyi-Tiszasülyi ára-
pasztó tározót.

– Október végén befejeződtek az Abádsza-
lóki-öböl Tisza bal parti részén hullámverés 
elleni kőmű helyreállítási munkálatai, a 
Hullámtéri Duzzasztómű és a Nagykunsági 
öntöző főcsatorna beeresztő műtárgya kö-
zötti szakaszon. A helyreállítási munka a 
Műszaki Biztonsági Szolgálat Hajózási rész-
legének a kivitelezésében valósult meg.

– November 5-én került sor a minden év-
ben hagyományosan megrendezésre kerülő 
vízrajzi mérőgyakorlatra, ahol a Kiskörei 
Szakaszmérnökség 4 fő részvételével képvi-
seltette magát. A mérőgyakorlatnak a Karca-
gi Szakaszmérnökség adott otthont a Horto-
bágy-Berettyó Ágotai vészelzáró-műtárgyá-
nál. A mérőcsapatok ADCP, ADP és forgó-
szárnyas vízhozammérési módszerek isme-
retéről tehettek tanúbizonyságot. 

– A 10.07./TRT. Tiszaroffi tározó őrjárás-
ban a korábbi személyi változások következ-
tében megüresedett tározóőri munkakört, 
valamint az ezzel járó feladatok ellátását ok-
tóber 12-től Gondos Tamás vette át. Munká-
jához sok sikert kívánunk. 

Lőrinczy László

KIS KÖ REI MO ZA IK

Az év végéhez közeledve a labor élete egye-
lőre változatlan, feladatainkat továbbra is 
ugyanolyan lelkesedéssel, és pontossággal 
kell végeznünk, mint egész évben. 

A laboratóriumok többsége csupán a mért 
adatokkal szolgál, nem adnak szakvéle-
ményt, határértéki, felhasználhatósági ja-
vaslatot, prognózist velünk ellentétben, így a 
szokásostól szélesebb körű munkálatok 
folynak nálunk. De ahhoz, hogy mindezt 
kellő precizitással végezhessük, nagyon fon-
tos, a megfelelő előkészület is. Törekszünk 
arra, hogy a mintavételezés és a minták fel-
dolgozásra való átadása a hét első napjaiban 
megtörténjen, hogy az akkreditálási előírá-
soknak eleget téve pár nap alatt eredménye-
ket szolgáltassunk. 

A mintavételezés, és azok feldolgozása után 
következhet az eredmények értékelése, és a je-
lentések elkészítése. Ugyanakkor biztosíta-
nunk kell az ügyviteli, gazdasági, fenntartható-
sági, akkreditációs, jogszabályi hátteret, vala-
mint az oktatásban is szerepet vállalunk, szá-
mos előadással szélesítjük az érdeklődők rálá-
tását a szakmai ismereteink megosztásával. 

A jövő évben kerül sor a laboratórium 4 
éves akkreditációs felülvizsgálatára, amihez 
a dokumentumokat már benyújtottuk. To-
vább folytatódik a Mintavételi munkacso-
portok akkreditált státuszának megszerzé-
se, ami miatt több alakommal kellett Buda-
pestre utazni a kollégáknak, hogy segítség a 
csoportok munkáját. 

Az idei évben munkaterv szerint maradtak 
a már megszokott rendszeres vizsgálatok. 
Havi rendszerességgel vettünk mintákat a 
Tiszából Szolnoknál, Tiszaugnál, és Kiskö-
rénél. Ezzel egyidőben sort kerítetünk a 
Zagyva vizsgálatára is Jászteleknél. Szintén 
havonta egyszer biomonitorozást végeztünk 
a Körös-éren. Napi szinten vesznek mintát, 
és dolgozzák fel a kiskörei labor dolgozói a 
tározó elfolyó vizét, ezzel biztosítva a rend-
szeres ellenőrzést. 

Októberben befejeződtek az igazgatóság 
területén lévő öntöző-, belvíz- és kettős 
hasznosítású csatornákat, valamint a jelen-
tősebb holtágak vizsgálatai, amivel a halas-
tavak ellátó csatornák és az öntözővizek mi-
nőségi paramétereit is ellenőriztük, vala-
mint folyamatban vannak a halászati felmé-
rések is. 

A már rendszeresnek mondható külső 
megrendelések keretében végzünk minőségi 
vizsgálatokat a BUNGE növényolajgyár, a 
TRV Zrt. és a PALMI TOP baromfifeldolgozó 
ivó- és szennyvizeiből. A FEJŐSHÚS, a PÁ-
KOZDHÚS és a CSÖVIHÚS Kft-k önellenőr-
zési terveiben megadott időpontokban kerül 
sor a szociális és ipari vizek mintázására, és 
feldolgozására. Felkérést kaptunk a BÁCS-
VÍZ Zrt-től közkutak vizeinek kémiai és 
bakterológiai ellenőrzésére. 

Jövőre is tettrekészen várjuk majd a ránk 
bízott feladatokat, szakmai kihívásokat, 
azonban ehhez még méltóképpen el kell bú-
csúznunk 2015-től, amit a már hagyomány-
nak mondható csapatépítő összejövetel kere-
tében tartunk majd meg. 

Kívánok a Laboratórium nevében Minden-
kinek békés boldog Karácsonyt és sikerek-
ben gazdag boldog új évet! Hajdú Anikó

LA BOR HÍ REK
(FEHÉREN – FEKETÉN)

Fotometriás mérések végzése

Helyszíni mérőműszer kalibrálása
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A munkaidő végének közeledtét csalhatatla-
nul jelezte, hogy már-már vízcseppekként 
csorogtak le a pixelek a monitorról, és a kéz-
fejem idegpályáinak impulzusai közvetítet-
ték az agy ellentmondás nem tűrő parancsát: 
dobjam el mára az egeret. És akkor belépett 
az irodába az IGAZGATÓ, hóna alatt dobozt 
szorongatva. Ez aztán a villámgyors ügykö-
vetés! Valamit elszúrtam – futott át rajtam. 

– Megjött a Mikulás! – kiáltotta mosolyog-
va, s átnyújtott egy csokifigurát. 

Krampusz nélkül jött, és bordó pulcsit vi-
selt, ami haloványan emlékeztetett óvodásko-
rom várva várt fehér szakállújára. De semmi 
mást, ami dramaturgiailag stimmelne. Úgy 

gondoltam, hogy az összetéveszthetetlen pi-
ros kabátját bizonyára leszaggatták róla a 
vadludak az OVF-ből hazafelé jövet, szánkója 
– egyelőre vizsgálandó körülmények köze-
pette – uszadékként felakadt a körei vízlépcső 
harmadik tábláján, KÖTIVIZIG logós piros 
sapkáját elsodorta a hurrikán erejű szél (ami-
nek az előrejelzését vízrajzosaink jól elhall-
gatták) hűséges rénszarvasaira pedig – mivel 
születésük óta tériszonyban szenvednek – a 
földszinti biciklitárolóban pihennek, és a por-
tás szénával kínálja őket. 

De itt megszakadt a mesefilm szalagja. A 
köszönöm szó csúszott ki az ajkaimon. A fi-
gyelmességért. L. Z.

Az igazgató, mint Mikulás

Megvalósult a „Beregi Komplex Árapasztási 
és Ártér-revitalizációs Fejlesztés” című pro-
jekt, amely közvetetten – a Vásárhelyi Terv 
Továbbfejlesztése programban elkészült ti-
szai tározókkal – a folyó teljes magyarorszá-
gi szakaszának árszint-csökkentésében is 
szerepet játszik. 

Az EU forrásból és a magyar állam társfi-
nanszírozásával megvalósult több, mint 33 
milliárd forintos projekt ünnepélyes átadá-
sára a közelmúltban került sor, amely az 

emlékezetes, 2001-es tarpai gátszakadás he-
lyén épült. Az ünnepségen részt vett Sesz-
ták Miklós nemzeti fejlesztési miniszter, 
Somlyódy Balázs, az Országos Vízügyi Fő-
igazgatóság főigazgatója; valamint Bodnár 
Gáspár, a Felső-Tisza-vidéki Vízügyi Igazga-
tóság vezetője. 

A Beregi Árapasztó Tározó területe mint-
egy 354,3 km2, a védelmi rendszer feltöltött 
állapotában 58 millió m3 víz befogadására 
képes, közel 60 km2-nyi területen, 1,11 m 

magas átlagos vízmélységgel, amelyet a Ló-
nya térségében épült, 12 millió m3 kapacitá-
sú fióktározó egészít ki. 

A következő, 2014 és 2020 közötti uniós 
költségvetési időszakban mintegy 270 milli-
árd forintot fordítanak vízügyi fejlesztések-
re hazánkban. Az összeg jelentős része a Ti-
sza völgyében hasznosul. A tervek szerint 
2020-ig további árvízszint-csökkentő táro-
zók épülnek meg a Tiszán.

www.fetivizig.hu

Átadták a Beregi Árapasztó Tározót

Téli harmónia
Fagyos szél

simogatja a fákat,
a harmat cseppek lassan

zúzmarává válnak.
Fehér ruhát ölt
az alföldi táj,

folyók, patakok
sem rohannak már.

Őszi színes ruhájukat levetik
a lombos fák,

közöttük a zöld fenyők
ragyognak már.

Poros utak helyett
ropogó hómező,

napfényben csillogó
tiszai gáttető.

Lehulló hópelyhek
békésen pihennek,

szunnyadó természet,
csendesen megleslek.

Kéri Brigitta
… a fehér hó ugyan elmaradt, ennek ellenére a Mikulás a messzi Lappföldről megérkezett 

december 4-én délután a Hegedűs Lajos terembe, ahol igazgatóságunk központja 
dolgozóinak jelenlévő csemetéi már izgatottan várták. Szokásához híven tele puttonnyal, 

amiből sok-sok édesség került elő a gyerekek legnagyobb örömére.  
A bátrabbak énekszóval köszönték meg a finomságokat.

Béla: „Életművem legalább felerészben 
fennmarad, lévén az utódom is Horváth 

névre hallgat...”
Lajos: „Lehet az még több is...” 

Hull a pelyhes…


